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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Падпіiсацца на газету можна 
на сайце 

Íа пðастоð,  на øûðоê³ ðазëог 
Âûõадз³,  мой наðод,  гðамадоþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Прачытай сам i перадай другому.

У ТЭМУ

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Таццяна СЕВЯРЫНЕЦ:
«Паша не здасца  

 ні пры якіх абставінах…»
Маці палітвязня Паўла Севярынца распавяла «Народнай Волі»  
пра тое, як пад рэпрэсіі трапіў не толькі сын, але і яго блізкія.

Белстат у 2020 годзе ўпершыню ў сваёй гісторыі 
засакрэціў статыстыку смяротнасці ў краіне.  

Беларусь – адзіная еўрапейская краіна, якая так зрабіла.

Не трэба хаваць  
ад народа тое,  

што яму належыць, – 
ПРАЎДУ

Што ж здарылася з нашай статыстыкай?
Чаму апошнія дадзеныя аб колькасці насельніцтва, якія мы ведаем, 

– гэта папярэдняя лічба на 1 красавіка 2020 года? Чаму ў 2020 годзе не 
былі апублікаваны дадзеныя па нараджальнасці і смяротнасці за пер-
шае паўгоддзе і 9 месяцаў – тэрміны, вызначаныя Пастановай Совета 
міністраў №911 ад 24 снежня 2019 года, даўно сышлі? Чаму эксперты 
павінны паляваць за дадзенымі загсаў, збіраць па крупінках інфармацыю 
з медыя аб смярцях урачоў, каб на іх падставе спрабаваць ацаніць рэаль-
ны маштаб смяротнасці 2020 года? Таму што людзі, якія з’яўляюцца 
прафесіяналамі еўрапейскага ўзроўню, чамусьці хаваюць ад народа тое, 
што яму належыць, – праўду. Паверце, яна нікога не напалохае, як не 
напалохала ў свой час рэальная лічба па беспрацоўі. Палохае тое, кем мы 
можам стаць, калі працягнем у тым жа духу.

Аляксандр ЧУБРЫК, дырэктар Даследчага цэнтра ІПМ.

Нагадаем, што Павел 
Севярынец быў затрыманы 
7 чэрвеня мінулага года. Яго 
змясцілі ў ізалятар на Акрэсціна, 
затым адбылося некалькі судоў, 
якія дадавалі палітыку ўсё новыя 
суткі адміністрацыйнага арышту. 
Севярынец павінен быў выйсці на 
волю 21 жніўня, але напярэдадні 
стала вядома, што на яго завялі 
крымінальную справу.

Палітык абвінавачваецца 
паводле артыкула “Арганізацыя 
масавых беспарадкаў”. 24 снеж-
ня стала вядома, што Паўлу 
Севярынцу працягнулі тэрмін 
утрымання пад вартай да 20 
лютага 2021 года.

Тым часам пад рэпрэсіі 
патрапілі і блізкія Паўла…

– Пачынаючы з зімы мінулага 
года, калі праходзілі пратэсты 
супраць інтэграцыі з Расіяй, 
мне неаднойчы выпісвалі штра-
фы, – кажа Таццяна Яўгенаўна 
СЕВЯРЫНЕЦ, маці палітвязня. – 
Дакладна не падлічвала, але нед-
зе каля 3000 рублёў прысудзілі 
заплаціць.

Пасля выбараў таксама, 
здаецца, тры разы штрафавалі. 
Даходзіла да абсурду. 30 
жніўня я і мой муж разам з бло-
геркай Аленай Янушкоўскай з 
лоджыі сваёй кватэры віталі 
бел-чырвона-белым сцягам 
калону ўдзельнікаў акцыі 
салідарнасці. У выніку мяне 
аштрафавалі на 675 рублёў за 
“пікет на лоджыі”.

А не так даўно спрабавалі 
судзіць яшчэ па адной абсурднай 
справе. 13 студзеня ў Віцебску 
мы пайшлі з сяброўкамі ў лес на 
шпацыр, дзе нас міліцыя і затры-
мала. Праўда, суд не знайшоў у 
маіх дзеянняў складу злачынства.

– Вы абскарджвалі судовыя 
рашэнні?

– Калі давалі штраф, то 
абскарджвала абсалютна кож-
нае рашэнне. Абскардзіла нават 
затрыманне ў лесе, бо трымаць 
у міліцыі восем гадзін жанчын 

сталага веку без ежы – гэта про-
ста здзек.

А зараз напісала ў міліцыю 
заяву, у якой прашу дазволіць дзе-
сяцярым пенсіянеркам прагулку 
ў лесе 7 лютага. Удакладніла, што 
гуляць будзем са скандынаўскімі 
палкамі ў руках на працягу дзвюх 
гадзін. Адказ яшчэ не атрымала.

– Вы столькі гадоў 
адпрацавалі педагогам... Па 
школе не сумуеце?

– Шчыра кажучы, я ўжо забы-
ла, што гэта такое, хаця ў сён-
няшняй школе наўрад ці змагла 
б працаваць. І так мяне цярпелі, 
бо дзяржаўныя газеты пад пры-
мусам я не выпісвала, бараніла 
дзяцей, калі бачыла, што на іх 
ідзе незаслужаны ціск.

Я ніколі ні на кога не 
азіралася. І мяне ўсё роўна 
выкінулі б са школы, бо я не 

гэтай сістэмы чалавек. Ганну ж, 
сястру Паўла, таксама вымусілі 
звольніцца са школы. Маўляў, 
настаўнік не мае права крытыка-
ваць уладу.

– Ці піша вам Павел?
– Піша, хаця ведаю, што мае 

лісты не ўсе даходзяць да яго. Я 
не стрымліваю сябе ў эмоцыях і 
не азіраюся на цэнзараў, а таму, 
мабыць, рызыкую, што сынок 
не атрымае нейкі ліст. Хаця ён, 
безумоўна, разумее, што я яму 
пастаянна пішу. І ён нам піша, бо 
ведае, што мы чакаем вестак ад яго.

Паведаміў, што шмат чытае, 
шмат нам задае пытанняў і нават 
дае некаторыя заданні, што трэба 
зрабіць. Паша заўсёды быў чала-
векам справы, і ён не здасца ні 
пры якіх абставінах. І, зразумела, 
падтрымлівае нас.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Блогер Ігар 
Лосік спыніў 

галадоўку
За кратамі хлопец знаходзіцца  

з 25 чэрвеня мінулага года.
15 снежня Ігар распачаў галадоўку ў знак пратэсту 

супраць тых абвінавачванняў, якія яму прад’яўляюць.
Не так даўно адвакат Лосіка паведаміў, што ў яго 

падабароннага пачаліся праблемы са здароўем – скача 
ціск.

У той жа час Дэпартамент выканання пакаранняў 
заявіў: “У цяперашні час Ігар Лосік змяшчаецца ў агуль-
най камеры, ён не абмежаваны ў адпаведнасці з дзеючым 
заканадаўствам у атрыманні пасылак і перадач, у тым 
ліку з прадуктамі харчавання. На дадзены момант яго 
стан здароўя ацэньваецца як здавальняючы”.

Многія вядомыя людзі заклікалі Ігара спыніць 
галадоўку, але ён прынцыпова не пагаджаўся. А ўчора 
зрабіў адмысловую заяву.

“Я вырашыў спыніць галадоўку, – паведаміў Ігра 
Лосік. – Чаму я гэта зрабіў? Дакладна па ўласным 
жаданні. Я не прымаў ежу больш за 40 дзён і адчуваю 
ў сабе сілы і магчымасці пратрымацца яшчэ. Але мяне 
проста ўразіла неверагодная хваля салідарнасці. А так-
сама просьбы сотняў і тысяч беларусаў спыніцца, дача-
кацца нашай агульнай перамогі здаровым.

А яшчэ я ведаю, што многія таксама пачалі 
галадоўку, пакуль галадаю я. Я не магу ўзяць на сябе 
такі вялікі груз адказнасці, не хачу, каб за мой усвя-
домлены выбар пакутавалі іншыя. Чытаючы ўсе вашы 
просьбы ў лістах, я зразумеў, што проста не магу хва-
ляваць і прымушаць хвалявацца сваю сям’ю і ўсіх вас.

У мяне ніколі не было жадання неяк выдзеліцца, я не 
хацеў публічнасці.

Я хацеў проста спакойна жыць і гадаваць сваю дач-
ку. Але мяне вымусілі пайсці на гэтую крайнюю меру”.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

«Лучше так, чем лежать 
закопанным в земле…»
Елена Кузьмина проснулась знаменитой после провокации, 

устроенной при ее непосредственном участии во время встречи 
Сергея Тихановского с избирателями в Гродно. Блогера тогда же 

арестовали, а она незаметно растворилась в толпе. Позже 
выяснилось, что до этого она привлекалась к ответственности за 

оказание интимных услуг. Что ж, такие всегда под рукой у силовиков.

НУ И НУ! СТАЛА ВЯДОМА

Тогда, 29 мая, к Сергею Тихановскому 
нахально привязались две женщины. 
Одна из них буквально лезла в глаза и 
беспрерывно задавала один и тот же 
вопрос: зачем собрал людей? В конце 
концов блогер не выдержал и громко 
сказал: «Я не хочу с вами разговаривать, 
вы провокатор». Тут же появилась мили-
ция. «Я задала вопрос человеку, а он от 
меня убегает», – пожаловалась им Елена 
Кузьмина. На защиту Тихановского 
встали многие горожане. Завязалась 
мелкая потасовка. Худенький милици-
онер демонстративно упал на асфальт 
(а как видно на видеокадрах, сзади его 
кто-то специально подтолкнул). Сергея 
Тихановского без всяких разборок задер-
жал ОМОН.

После инцидента пользователи 
интернета узнали, что Елена Кузьмина 
является участницей чата «Развратная 
Беларусь». Нашли и старое фото с теле-
фонным номером Елены, на котором 
«приятная девушка пышных форм» пред-
лагает провести вечер с мужчиной, в 
интернете даже фигурировала сумма, в 
которую обойдутся пару часов с Еленой. 
Сама Елена с журналистами не общалась, 
хотя вопросов к ней немало.

Когда я подошла к дому Елены в 
Минске, там стояла машина «скорой 
помощи», а рядом с ней – двое муж-
чин в нетрезвом состоянии. Один из 
них назвался родственником Елены. Он 
рассказал, что врачи сейчас оказывают 
медицинскую помощь ее дочери, поэтому 
зайти в квартиру нельзя.

– А как себя чувствует сама Елена?
– У нее недавно было двустороннее 

воспаление легких, лежала в больнице. 
Давление скачет….

– А как она после скандала жила?
– Да нормально. Это всё эти «бло-

геры» организовали. Даже пришлось на 
время уехать из Минска, потому что кру-
гом дежурили репортеры. Мы в таком 
государстве живем, что никто никакой 
компенсации не окажет, помощь не пред-
ложит. Я сам планирую уезжать. Лучше за 
границей дров в печку кинуть и лежать, 
чем тут горбатиться…

После этого родственник предложил 
передать Елене мой номер телефона, и 
вскоре она сама перезвонила. Ее удиви-
ло, что журналисты до сих пор о ней не 
забыли.

– Нашей власти это (имеется в виду 
сбор людей в центре города) это не нужно 
было, – рассказала Елена про провокацию 
с Сергеем Тихановским. – Организатор 
всего – ФСБ, а у меня были просто связи 
в России. Вы понимаете, что я не могу 
все сказать, но отказаться я не могла. 
Выставили все так, как будто я ему хотела 
навредить, но никто не подумал, что спа-
сала. Лучше так, чем лежать закопанным 
в земле.

– Как на вас вышло ФСБ?
– Вы такая любопытная… Парень 

один нашел, не могу сказать все в под-
робностях…

– Вы не смогли отказаться?
– Да, не смогла.
– Как думаете, почему вам после 

этого скандала не помогли уехать из 
страны?

– Не знаю… Видимо, тут нужна. А 
вообще, посмотрите, какая активная 
интеграция. Может, скоро станем мы 
Российской Федерацией, и все конфлик-
ты на этом закончатся.

– А как вы лично относитесь к про-
исходящему в стране?

– Вот вы вспомните историю с 
Борисом Немцовым или Алексеем 
Навальным. Этими людьми можно вос-
хищаться. И посмотрите, как убрали того 
же Немцова. А что делают с Навальным… 
Я искренне хотела, чтобы президентом 
стал Виктор Бабарико. Умный инвестор, 
целеустремленный…

После этого разговора журналист пере-
звонила Елене сама, чтобы задать пару 
уточняющих вопросов. Однако она отка-
залась давать комментарии и со словами 
«Пишите, что хотите!» положила трубку.

Фира РАЗУМОВСКАЯ.

МУДРЫЕ МЫСЛИ

Лучше демократии никто ничего 
не придумал, так как ничего 

лучше демократии в природе 
просто не существует.

У.Черчилль
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РАСкОЛСУМНАЯ СТАТЫСТЫкА

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

СкАЗАНА!

Сергей Возняк ушел из кампании  
«Говори правду»

Случилось это пару месяцев назад. Он не афишировал свой уход,  
не хлопал дверью, однако его поступок обсуждают до cих пор. 

За чый кошт 
жывуць 

беларускія гіганты
Здавалася б, любое стратнае прадпрыемства не можа 
ўтрымацца на плаву. А вось палітыка беларускіх улад 

аспрэчвае гэты ўсім вядомы тэзіс. Знаёмцеся, шаноўныя 
чытачы, з сітуацыяй на буйнейшых нашых заводах і самі 

рабіце выснову, чаму яны выжываюць.

В «Народную Волю» попало пись-
мо Сергея Возняка, которое он напи-
сал своим коллегам перед уходом. В 
нем немало критики в адрес сопред-
седателя «Говори правду» Татьяны 
Короткевич.

Вот некоторые цитаты.
«Я точно знаю, что, когда в 2009 

году мы (нас тогда было шесть 
человек, двое из которых – Андрей 
Дмитриев и я) начинали работать 
над созданием «Говори правду», 
никто и в мыслях не допускал, что в 
итоге получится организация, лиде-
ры которой будут избегать на съезде 
процедуры демократических и кон-
курентных выборов, – говорится в 
письме. – 10 октября 2020 года мы 
этой процедуры избежали, заменив 
выборы сопредседателей «Говори 
правду» очень странной для меня 
процедурой «подтверждения их пол-
номочий».

…При «подтверждении полномо-
чий» сопредседателей другие члены 
«Говори правду» были лишены воз-
можности выдвигаться на эту выбор-
ную должность, бороться на равных 
с действующими сопредседателями 
за избрание. Я точно имел намерение 
выдвигаться на должность одного 
из сопредседателей и хотел, чтобы 
Татьяна Короткевич выиграла или 
проиграла у меня выборы в честной 
борьбе путем голосования делегатов.

На первом заседании съезда 19 
сентября я выдвинул свою канди-
датуру в альтернативу ей, так как 
считал и считаю, что справлялся 
бы с обязанностями сопредседателя 
лучше.

19 сентября 2020 года мы про-
вели открытое голосование по 
избранию сопредседателем Андрея 
Дмитриева, и тогда за его канди-
датуру съезд проголосовал едино-
гласно. Состоялось три открытых 
голосования по выборам второго 
сопредседателя, и ни в одном из 
них Татьяна не получила необхо-
димого большинства голосов деле-
гатов. То есть выиграть выборы у 
меня в открытых конкурентных 
условиях она так и не смогла.

Разумеется, я был намерен про-
должить борьбу с Татьяной за долж-
ность сопредседателя «Говори прав-
ду» на втором заседании съезда 10 
октября. При этом, чтобы такое 
голосование закончилось наконец-то 
результативно, я предлагал провести 
его тайно, чтобы делегаты, воздер-
жавшиеся при открытом голосова-
нии, могли, не смущаясь авторитета 
ни Короткевич, ни Возняка, прого-
лосовать за того из них, кого они 
считают более достойным.

(…) Вместо этого простого и 
очень понятного всем выхода, делега-
ты два часа рабочего времени потра-
тили на нервную дискуссию, итогом 
которой стало решение отказаться 
от конкурентных выборов сопред-
седателей, заменив их решением 
«подтвердить полномочия прежних 
сопредседателей» до 8 апреля 2023 
года либо до нового съезда.

Я много лет своей жизни про-
вел в составе различных обществен-
ных объединений. Я хорошо знаю 
историю партийного строительства 
в нашей стране, более-менее знаком 
с аналогичным мировым опытом. 

Но на I съезде Общественного объ-
единения «Говори правду» я впервые 
столкнулся с таким явлением, когда 
через процедуру выборов проходят 
все выборные органы, и только два 
«вождя» получают статус «непри-
касаемых», против которых нельзя 
выставить свою кандидатуру и побо-
роться с любым из них на конку-
рентной основе.

Вот теперь я не совсем пони-
маю, чем «Говори правду» отличает-
ся от Лукашенко, которого все мы 
так справедливо критикуем за то, 
что он «посиневшими руками» дер-
жится за власть. Парадокс всей этой 
нехорошей истории заключается еще 
и в том, что если на первом засе-
дании съезда 19 сентября Татьяна 
Короткевич не смогла выиграть у 
меня выборы за пост сопредседате-
ля с трех попыток, то на втором 
заседании 10 октября она их у меня, 
наверное, выиграла бы – (…) баланс 
делегатского состава по персональ-
ным предпочтениям изменился не в 
мою пользу.

(…) Я считал, что умные сто-
ронники Короткевич, в отличие от 

самой Короткевич, понимают: нельзя 
прятать паническую боязнь Татьяны 
перед этими выборами за подлень-
кой формулировкой «продления 
полномочий».

Я ошибся. Я проиграл на съез-
де Короткевич и ее сторонникам. 
Поражения надо признавать, и я 
его признаю. Думаю, однако, что эта 
победа Короткевич – сродни победе 
Лукашенко на выборах 9 августа. Для 
меня это неудивительно – Татьяна 
является классической лукашист-
кой, которая боится выборов, боится 
прямой конкуренции, боится ответ-
ственности, которая возлагается на 
политика после выигранных или 
проигранных выборов.

В ее политической биографии 
есть хорошая строчка о том, что на 
президентских выборах 2015 года 
она получила поддержку одного мил-
лиона избирателей.

Теперь мы можем записать вто-
рую строчку ее политической био-
графии: 19 сентября 2020 года 
Короткевич не смогла получить на 
съезде собственной организации 
даже 20 голосов делегатов, а на вто-
ром заседании съезда 10 октября 
2020 года вообще сбежала от воз-
можности нового голосования.

Именно поэтому я сказал в сво-
ем заключительном слове на нашем 
первом (и для меня последнем) съез-
де, что я считаю 10 октября 2020 
года самой позорной страницей в 
биографии уже не Короткевич, 
а Общественного объединения 
«Говори правду», которое начина-
ют поражать бациллы чванства и 
вождизма.

Прелесть отрицательных уро-
ков состоит в том, что умные люди 
всегда могут сделать из них пра-
вильные выводы. В целом я считаю 
встряску, которую наша органи-
зация получила на своем первом 
съезде, положительной. Как мини-
мум, «Говори правду», как мне 
кажется, сделает выводы. (…) Нет 
ничего проще, чем решить любой 
спорный вопрос путем демократи-
ческого голосования».

Сергей ВОЗНЯК:
«Лидер в «Говори правду» один»

– Я, когда уходил, обещал, что не 
буду давать комментариев, которые 
могут нанести вред имиджу органи-
зации, – сразу сказал Сергей Возняк 
«Народной Воле». – Есть две причи-
ны, по которым я вышел из «Говори 
правду». Еще во время избира-
тельной кампании, когда Андрей 
Дмитриев предложил мне возгла-
вить его избирательный штаб, я ска-
зал, что это будет моя последняя 

избирательная кампания. Нужно 
уступать дорогу молодым. Я подго-
товил себе на смену человека, кото-
рый реально справляется со всеми 
обязанностями.

На съезде, который прошел 
минувшей осенью, я предложил, 
чтобы у кампании был только один 
председатель, а не два сопредседа-
теля. Жизнь показала, что сегодня 
таким лидером является Дмитриев, 

который тащит всю работу на 
себе, и я предложил привести 
устав в соответствие с реально-
стью. Татьяна воспротивилась, и 
тогда я в альтернативу ей выдви-
нул свою кандидатуру. Получается, 
один сопредседатель был избран, 
а второго съезд избрать не смог. 
Татьяна не смогла выиграть у меня 
выборы.

А на втором заседании съезда 

она добилась продления полномочий 
сопредседателя. Для меня это было 
странное решение. Я сказал, что если 
у нас в кампании не избираются лиде-
ры, тогда это без меня. И 14 ноября я 
вышел из «Говори правду».

При этом я остаюсь ближай-
шим другом и соратником Андрея 
Дмитриева, делаю кое-какую рабо-
ту, но уже как волонтер и сторонник 
кампании.

Татьяна КОРОТКЕВИЧ:
«Мы разные, но мы вместе»

Татьяна Короткевич говорит, что по-прежнему остается одним из лидеров организации.
– Вместо конфликта выбираю 

сотрудничество, поэтому не хотела 
бы давать развернутых публичных 
комментариев на эту тему, – гово-
рит Татьяна Короткевич. – Любая 
новость о том, что происходит 
внутри организации, может быть 
использована против нас. А сегодня 
как никогда нужно объединяться, 
ценить каждого члена организации, 

быть максимально корректными по 
отношению друг к другу.

Я пришла в общественно-полити-
ческую деятельность для того, чтобы 
работать с людьми, вовлекать их в уча-
стие, преодолевая страх и недоверие, 
строить демократическое общество на 
принципах доверия, прозрачности, ува-
жения к другой точке зрения, компро-
мисса и совместной деятельности.

У нас нет конфликтов с Андреем 
Дмитриевым, я не могу сказать, что 
у нас в организации глобальный кри-
зис. Да, мы разные с ним, и по стилю 
работы в том числе. Но это, наобо-
рот, делает нашу организацию только 
интереснее для разных групп, опыт-
ными в системе принятия решений 
с учетом разных мнений. При этом 
мы не мешаем работать друг другу, не 

ставим палки в колеса.
На сегодняшний день актуальна соли-

дарность, публичное выражение граждан-
ской позиции, поддержка новых лидеров, 
формирование устойчивости только что 
сформировавшихся местных сообществ, 
поддержка общей повестки: требования 
освобождения политзаключенных, спра-
ведливости для пострадавших от насилия, 
новые выборы.

Андрей ДМИТРИЕВ:
«Кампания будет меняться»

Одного из создателей кампании «Говори правду» Андрея Дмитриева огорчил уход Сергея Возняка
– О системном кризисе в «Говори 

правду» я не стал бы сейчас говорить, 
– ответил Дмитриев «Народной 
Воле». – Есть нормальные дискуссии 
– они есть в любой организации. Мне 
даже нравится их некоторая эмоцио-
нальность, это означает, что людям не 
все равно, какой будет организация.

Не стану обманывать: я с 
сожалением отношусь к решению 
Сергея Возняка об уходе из нашей 
кампании. Но Сергей остался в 

нашей команде как волонтер, он 
регулярно бывает в офисе, помо-
гает нам. У нас есть несколько 
инициатив, о которых мы скоро 
объявим, где он тоже участвует. 
И это как раз признак того, что 
он принял все же эмоциональ-
ное решение. Может, нужно вре-
мя, чтобы обновиться, обнулить-
ся. Но важно, что мы сохранили 
хорошие отношения и продолжа-
ем работать вместе.

Конечно, большой вопрос, как 
быть дальше. Я считаю, что и кампа-
ния «Говори правду» будет менять-
ся. Сейчас мы выстраиваем пар-
тию, ее условное название – «Наша 
партия». Мы решили не перево-
дить «Говори правду» в партию, а 
строить ее как отдельную струк-
туру, и этот процесс сейчас идет 
достаточно активно. Как раз на 
днях оргкомитет по созданию пар-
тии принял решение участвовать 

в сходе народных представителей. 
Создание партии – это то, что сей-
час меня занимает в большей сте-
пени. Необходимо, чтобы то огром-
ное движение за перемены, кото-
рое родилось в прошлом году, не 
исчезло, чтобы были механизмы его 
системно продолжать. А для этого 
нужны структуры. Мы рассчитыва-
ем в первой половине этого года 
провести установочный съезд.

Марина КОКТЫШ.

Архіепіскап Тадэвуш Кандрусевіч: 
«Толькі праўда  

зробіць нас вольнымі»

БМЗ
Як вынікае са справаздачы, змешчанай 

на portal.gov.by, за 9 месяцаў мінулага года 
БМЗ атрымаў 34 тысячы рублёў прыбыт-
ку. Для прамысловага гіганта з даўгамі 
гэта зусім мала. Прыбытак жа ад продажу 
прадукцыі за 2020 год – мінус 27,1 мільёна 
рублёў. Па кароткатэрміновых крэды-
тах завод вінен аж 3,6 мільярда рублёў, 
і гэтыя даўгі заводу трэба пагасіць ужо 
сёлета. З такімі прыбыткамі, як летась, на 
гэта спатрэбяцца сотні тысяч гадоў.

Апроч кароткатэрміновых крэдытаў 
завод мае доўгатэрміновыя – на 1,3 
мільярда рублёў. За 9 месяцаў мінулага 
года ад сваёй дзейнасці завод атрымаў 
страт на амаль 60 мільёнаў.

БЕЛАЗ
Ужо 22 месяцы запар у Беларусі скара-

чаецца выпуск кар’ерных самазвалаў, гэта 
бачна па статыстыцы Белстата. За снежань 
завод выпусціў 35 самазвалаў, год таму за 
снежань – 40. Агулам за 2020 год БЕЛАЗ 
вырабіў 363 самазвалы, а за 2019 год – 866. 
Падзенне ў 2,3 разу. Гатовай прадукцыі, 
то-бок самазвалаў на складах, хопіць на 
паўгода.

Даўгі БЕЛАЗа (кароткатэр-міновыя і 
доўгатэрміновыя) набліжаюцца да 700 мільёнаў 
рублёў. Чысты ж прыбытак за 3-і квартал 
мінулага года – 15,9 мільёна.

Са студзеня па лістапад Беларусь прада-
ла 376 самазвалаў на 699 мільёнаў долараў. 
Асноўныя пакупнікі – Расія, Індыя.

МТЗ
Са студзеня па снежань у Беларусі 

вырабілі 39,5 тысячы трактароў для 

сельскай і лясной гаспадаркі. Столькі 
ж вырабілі і годам раней. Прадаць за 
мяжу са студзеня па лістапад удало-
ся 46 тысяч адзінак прадукцыі за 522 
мільёны долараў. Годам раней на про-
дажах зарабілі на 31 мільён долараў 
болей, а трактароў прадалі меней.

У МТЗ 816 мільёнаў даўгоў па 
кароткатэрміновых крэдытах і 554 
мільёны па доўгатэрміновых. Чысты 
прыбытак са студзеня па верасень – 15,5 
мільёна рублёў.

«Гомсельмаш»
У галоўнага вытворцы камбайнаў 

кароткатэрміновых крэдытаў на 670 
мільёнаў рублёў, і гэта паводле інфармацыі 
на 31 сакавіка. Плюс яшчэ 1,2 мільярда 
даўгоў па доўгатэрміновых абавязацель-
ствах.

Чыстыя страты завода са студзеня 
па сакавік мінулага года – 260,4 мільёна 
рублёў. Свежую статыстыку прадпры-
емства публікаваць не спяшаецца. У 
адкрытым доступе ёсць інфармацыя 
пра некалькі здзелак завода за гэты 
год. 7 мая завод узяў іпатэку на 55,9 
мільёна долараў пад заклад нерухомай 
маёмасці.

18 чэрвеня «Гомсельмаш» узяў 79 
мільёнаў рублёў у «Беларусбанка», 27 
ліпеня ўзяў у тым жа «Беларусбанку» ў 
крэдыт яшчэ 30 мільёнаў.

Са студзеня па лістапад Беларусь пра-
дала за мяжу 173 камбайны за 18 мільёнаў 
долараў. У 2019 годзе камбайнаў удалося 
прадаць у 1,3 разу болей.

(Svaboda.by)

Прызначаны апостальскім адміністратарам 
Мінска-Магілёўскім біскуп Казімір Вялікаселец 
не павінен баяцца паглыбляцца ў прабле-
мы беларускага грамадства і кожнага чала-
века. З такім заклікам 24 студзеня падчас 
імшы ў мінскім архікафедральным касцёле 
Імя Найсвяцейшай Панны Марыі выступіў 
арцыбіскуп на пенсіі Тадэвуш Кандрусевіч, 
ганаровы мітрапаліт Мінска-Магілёўскі.

«Глыбокапаважаны ксёндз-біскуп Казімір, 
сёння ў тваім ужо багатым на досвед жыцці 
надыходзіць час «кайрос» (з грэчаскай мовы 
«спрыяльны час». – Рэд.), калі ты ўжо не 
толькі дапаможны біскуп Пінскай дыяцэзіі, але 
становішся апостальскім адміністратарам 
Мінска-Магілёўскай архідыяцэзіі з правамі 
ардынарыя, – адзначыў каталіцкі іерарх. – Цябе 
паклікаў Папа, але гэта голас самога Ісуса 
Хрыста, таго, хто паклікаў цябе да святар-
ства. <...> Сёння ў цябе час «кайрос», выкары-
стай яго так, як хоча Бог».

«Не бойся выплысці на глыбіню гэтых 
заданняў, што стаяць перад Касцёлам, 
перад нашай Айчынай. Не бойся зазірнуць 
у глыбіню праблем, з якімі мы сутыкаемся 
– грамадства і кожны чалавек. Не бойся 
с сілай прапаведаваць Божае слова тым, 
хто мае ўладу і не мае яе, тым, хто вуча-

ны, і тым, хто просты, тым, хто стары, 
і тым, хто малады, тым, хто здаровы, і 
тым, хто хворы, тым, хто на волі, і тым, 
хто ў знаволенні», – заклікаў арцыбіскуп 
на пенсіі.

Паводле слоў Кандрусевіча, сёння «людзі 
патрабуюць жывога і дзейнага Божага сло-
ва, якое нясе праўду». Ён падкрэсліў, што 
«толькі праўда зробіць нас вольнымі».

Арцыбіскуп Кандрусевіч амаль четыры 
месяцы ў 2020 годзе правёў у выгнанні. Іерарха, 
які пасля прэзідэнцкіх выбараў актыўна 
заклікаў уладу спыніць гвалт і пайсці на дыялог 
з грамадствам, 31 жніўня не ўпусцілі ў краіну з 
замежнай паездкі. Пазней было заяўлена, што 
Міністэрства ўнутраных спраў прызнала яго 
пашпарт несапраўдным. Аляксандр Лукашэнка 
некалькі разоў абвінавачваў Тадэвуша 
Кандрусевіча ў тым, што ён выязджаў в 
Польшчу «для кансультацый, як разваліць 
краіну».

Каб вырашыць сітуацыю з Кандрусевічам, 
у верасні ў Беларусь прыязджаў сакратар 
па адносінах Святога прастола з дзяржавамі 
арцыбіскуп Пол Рычард Галахер, у снежні 
– апостальскі нунцый у Вялікабрытаніі, 
экс-нунцый у Беларусі арцыбіскуп Клаўдыё 
Гуджэроці.
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Не возьмет ли 
Нацбанк 

под козырек?
По некоторым сведениям, на главу Национального 

банка П.Каллаура усиливается давление со стороны окру-
жения А.Лукашенко, которое представлено директоратом 
крупных государственных предприятий и макроэконо-
мистами – наследниками денежно-кредитной полити-
ки времен небезызвестного П.Прокоповича. В связи с 
критическим положением белорусской экономики, когда 
множество заводов, агрохозяйств, строительных орга-
низаций окутано безнадежными долгами, когда у них 
падает прибыль и растут убытки, это лобби в один голос 
твердит: дайте денег! Тех самых, которые нынче называют 
«вертолетные». Это значит, в первую очередь выделить 
побольше так называемых директивных, нерыночных, то 
есть льготных, кредитов, которые в 2020 году обязались 
извести вовсе, но которые выросли за тот год почти в три 
раза. Значит, вновь давать отсрочки, рассрочки долгов 
на годы вперед, размазывать отрицательные курсовые 
разницы по годам в расходах будущих периодов и т.д. и 
т.п. Хотя неоднократно подчеркивалось, что «вертолет-
ных» денег не будет. Нацбанк в прошлом году откуда-то 
изыскал 2 миллиарда рублей, которые выделил банкам 
взамен потерь из-за массового оттока средств населения 
и предприятий, случившегося после президентских псев-
довыборов.

В сопоставимых рублевых ценах ВВП Беларуси в 2020 
году снизился на 0,9%. В долларовом выражении он соста-
вил 60,27 миллиарда и по сравнению с 2019 годом упал на 
4,7%. Задолженность белорусских предприятий по кре-
дитам и займам в сумме с кредиторской задолженностью 
давно превысили размер ВВП страны. Потери убыточных 
крупных и средних предприятий выросли в 4,3 раза до 
6 миллиардов рублей, а их доля увеличилась с 13,9% до 
17,1%. Поэтому цель раздачи денег проста, как цыганский 
бубен: дать возможность частично рассчитаться с дол-
гами госпредприятиям, которые и так по ним отдают до 
половины выручки, и, если получится, поднять зарплату. 
Отодвинуть угрозу остановки важных госпредприятий, о 
чем говорят их директора, уйти от надвигающегося бан-
кротства. Тем самым хоть немного скрасить мрачную эко-
номическую картину.

Находясь под таким давлением, П.Каллаур и его команда 
всячески пытаются сдерживать инфляцию, которая к концу 
прошлого года вылезла-таки на 7,4% против запланирован-
ных 5%. Но удастся ли устоять перед чиновничьей ратью? 
То, что давление усиливается, подтверждает и банковская 
статистика. Например, за два последних месяца денежная 
рублевая масса увеличилась с 17.766,7 миллиона рублей до 
19.464,1 миллиона, или на 9,6%. Это очень много. Наличных 
рублей в обращении за весь прошлый год стало больше на 
11,2%. На 1 января 2020 года их было 3708,3 миллиона, а на 
1 января 2021-го – уже 4124 миллиона.

Деньги нужны и банкам. Под влиянием экономическо-
го и политического кризиса объем рублевых депозитов 
населения в банках за 2020 год убыл на 599 миллионов, 
то есть снизился на 11,7%. Понятно, почему банки стали 
сворачивать кредитные программы. Еще больше сокраща-
лись валютные депозиты населения. Если на 1 января 2020 
года общая их сумма была 6,22 миллиарда долларов, то на 
1 января 2021-го – 4,64 миллиарда. Следовательно, наши 
вкладчики «обнесли» банковскую систему на 1,58 миллиар-
да долларов (убыль за год – 25,3%). Все резиденты страны 
– юридические и физические лица – за прошлый год выку-
пили у банков на чистой основе почти 3 миллиарда валюты 
в долларовом выражении. Для поддержания падающего 
валютного курса белорусского рубля Нацбанк предприни-
мал вмешательства в торги на бирже. При отсутствии точ-
ной с его стороны информации валютные интервенции за 
прошлый год можно оценить в 1,9–2 миллиарда долларов. 
Основные потери валютных резервов главный регулятор 
понес в марте и особенно в августе, отмеченных наиболь-
шими падениями курса рубля.

Руководство Нацбанка как может противостоит сторон-
никам размягчения монетарной политики. Нацбанк «зажи-
мает» кредитную поддержку банкам. Он отказал им в таком 
постоянно доступном финансовом инструменте, как кре-
диты овернайт (кредиты на конец рабочего дня), кредитует 
банки на конкурсной основе под сравнительно высокие 
ставки, не снижает ставку рефинансирования. И пока эти 
ограничения в поддержке ликвидности банков сохраня-
ет. Согласно Основным направлениям денежно-кредитной 
политики Республики Беларусь на 2021 год, главной целью 
Нацбанка объявлено поддержание низкого уровня инфля-
ции в экономике. Он собирается сохранить режим моне-
тарного таргетирования и ограничивать прирост денежной 
массы. Запланиро ван прирост средней рублевой денежной 
массы – 11–14%.

Однако… Сейчас под влиянием неутихающего эконо-
мического и политического кризиса позиции Нацбанка 
ослаблены. Естественно, продавить позицию его гла-
вы под влиянием промышленно-колхозного лобби лег-
ко может один человек, А.Лукашенко, сломав жесткую 
денежно-кредитную политику, которую настойчиво про-
водит главный регулятор с 2014 года. Все-таки белорусы 
уже привыкли к тому, что инфляция в стране выражается 
однозначной цифрой.

Если П.Каллаура согнут в бараний рог, последствия для 
нашей экономики, я уверен, будут предсказуемы и печаль-
ны. Ускоренный рост денежной массы не приведет к росту 
ВВП, не оздоровит экономику. Он временно заткнет зия-
ющие финансовые дыры. Население и то же руководство 
госпредприятий побегут в банковские обменники, поспе-
шив конвертировать появившиеся рубли в доллары и евро. 
Очередной девальвационный обвал белорусского рубля еще 
больше вгонит в валютные долги предприятия, рост безна-
дежных долгов клиентов подорвет финансовое положение 
банков.

Открытым остается один вопрос: когда в Беларуси к 
власти придут по-настоящему грамотные люди, знающие 
законы эффективного управления страной?

Борис ЖЕЛИБА, профессор, 
доктор экономических наукЯк гартуецца беларускасць

Гродзенку Юлію Аршун асудзілі на два гады “хатняй хіміі” за абразу міліцыянера. Яна, прайшоўшы праз РАУС, 
Следчы камітэт, суд, распавяла “Народнай Волі”, як за некалькі месяцаў эвалюцыянавала яе свядомасць.

Юлі Аршун 38 гадоў, яна працуе ў прыватнай пякарні, адна гадуе дачку-школьніцу.

«Эмоцыі перапаўнялі...»
Бачна, што Юлі не вельмі 

хочацца размаўляць пра тое, што 
з ёй здарылася, але гаворыць яна 
ўпэўнена, нават узгадвае дэталі.

28 верасня ў тэлеграм-канале 
яна напісала каментарый пад фота: 
два міліцыянеры ў форме, і чала-
век у цывільным здымае на камеру. 
Здымак быў зроблены ў той дзень, 
калі ля кінатэатра “Усход” АМАП 
разганяў чарговую пратэстную 
акцыю.

Сама Юля ў падзеях не 
ўдзельнічала. Кажа, што ўвесь 
час хацела быць разам з усімі, але 
стрымлівала адказнасць за дачку. 
Тым не менш за падзеямі сачыла, 
пісала ў тэлеграм-каналы сваім зна-
ёмым і блізкім, падтрымлівала тых, 
хто ўдзельнічае ў акцыях.

– Я сама не зразумела, як і 
калі мяне ўцягнула ў гэтыя пра-
тэсты, – прызнаецца Юля. – Да 
таго часу я наогул была чалавекам 
апалітычным, мяне нічога ніколі з 
гэтага не цікавіла.

Трохі падумаўшы, жанчына 
дадае, што, у прынцыпе, боль-
шасць суайчыннікаў, таксама як і 
яна, толькі пасля жнівеньскіх пад-
зей зацікавіліся тым, што адбыва-
ецца, зразумелі, хто фальсіфікуе 
вынікі выбараў, навошта і якім 
чынам падман навязваецца наро-
ду.

Пабачыўшы на відэа чарго-
выя жорсткасці АМАПа, калі 
разганялі пратэстоўцаў у Гродне 
і Мінску, Юля на эмоцыях пад 
тым самым здымкам у тэлеграм-
канале напісала, што з камерай 
стаіць… вельмі дрэнны чала-
век. Аўтэнтычную фразу Юля 
паўтараць не хоча.

– Я сапраўды была не ў сабе 
пасля прагляду розных відэа, – кажа 
жанчына. – Эмоцыі перапаўнялі. Ну 
немагчыма, каб так збівалі людзей. 
За што?! Навошта?!

Праз месяц пастукалі 
ў дзверы

Аб напісаным Юля забыла-
ся. Але аднойчы днём у дзверы 
пастукалі: на парозе стаялі аж 
пяць міліцыянераў. У доме зрабілі 

ператрус, канфіскавалі тэлефоны, 
камп’ютар.

– Нават калі мяне прывезлі ў 
РАУС, я яшчэ думала, што гэта 
нейкі сон, – распавядае яна. – А 
мне кажуць, што я напісала 
каментарый пад здымкам цэлага 
падпалкоўніка.

Жанчына спрабава ла 
размаўляць з імі на роўных, але ёй 
адразу патлумачылі: маўляў, калі 
не пойдзеш на кантакт, то паед-
зеш у ізалятар. Яна раней ніколі 
ні з чым падобным не сутыкала-
ся, судзіма не была, да адказнасці 
органамі правапарадку не прыцяг-
валася. Адразу ўзніклі думкі пра 
дачку. Было неразумела, што з імі 
будзе, як далей складзецца жыццё. 
Юлі здавалася, што з міліцыі яна 
ўжо ніколі не выйдзе. Яе апанавалі 
разгубленасць і страх.

– І вось міліцыянер сказаў, што 
адзінае, што можа мяне вырата-
ваць, – гэта калі я на камеру пры-
нясу прабачэнні чалавеку, якога 
абразіла, за тое, што напісала пад 

здымкам, , – згадвае жанчына.
Яна зрабіла гэта, а назаўтра 

відэа ўжо круцілі па беларускім 
тэлебачанні.

Пабываўшы не допыце яшчэ і 
ў Следчым камітэце, Юля склала 
сваё меркаванне аб праваахоўнай 
сістэме ў роднай дзяржаве: з 
людзьмі, якія ўтрымліваюцца ў тым 
ліку і на яе падаткі, лепей ніколі 
не мець нічога агульнага. Стальны 
голас, якім размаўляюць са звычай-
ным грамадзянінам, надоўга засеў 
у памяці.

– Стала больш зразумелым, 
чаму адбываліся тыя здзекі, якія 
чыніліся над пратэстоўцамі на 
Акрэсціна і ў іншых ізалятарах, 
– сумна заўважае жанчына. – Я 
стала ўспрымаць падобныя навіны 
больш глыбока і балюча.

«У судзе да мяне таксама 
не прыслухоўваліся»

Справу Юлі разглядала суд-
дзя Алена Пятрова. Дзяржаўным 

абвінаваўцам выступала пракурор 
Аліна Чужаземец.

Аршун у судзе заявіла, што 
не прызнае сябе вінаватай, таму 
што не ведала, што мужчына на 
здымку ў цывільным – супрацоўнік 
праваахоўных органаў. Яе вельмі 
ўразіла, што чалавек з каме-
рай падчас жорсткага разгону 
пратэстоўцаў усміхаецца.

– Я зрабіла гэта на эмоцы-
ях, – прызнавалася суду жан-
чына. – Гэта ад пачуцця 
несправядлівасці...

Але суд палічыў слушнымі 
довады міліцыянера, які сцвярджаў, 
што Аршун было вядома, што на 
здымку супрацоўнік праваахоўных 
органаў. У выніку быў аб’яўлены 
прысуд: два гады абмежавання волі 
без накіравання ва ўстанову для 
адбыцця пакарання (так званай 
“хатняй хіміі”).

– Я не пагадзілася з такім 
прысудам і маю намер яго 
абскардзіць, – кажа жанчына. – 
Як можна ведаць, што мужчына 

ў цывільным – гэта міліцыянер? 
Хіба па мне можна сказаць, што 
я пекар?

Асуджэнне і падтрымка
Юля кажа, што за час гэтай 

гісторыі перажыла шмат такога, 
чаго раней ніколі ў яе жыцці не 
было. Яна была ў стане беспера-
пыннага стрэсу, невядомасці, пад-
час яе апаноўваў адчай.

Было вельмі балюча, калі мама 
не только не падтрымала, а нават 
адвярнулася ад яе. Юля не хоча пра 
гэта гаварыць, але падкрэслівае, 
што, як бы цяжка ёй ні было, 
не можа крыўдаваць на маці. 
Проста яна па жыцці мае іншыя 
перакананні.

Затое падтрымала з самага 
пачатку родная сястра, якая раз-
ам з дачкой адразу пераехала да 
Юлі. Суседзі, сяброўкі, аднакласнікі 
пачалі пісаць у месенджары. 
Незнаёмыя людзі, пабачыўшы па 
тэлевізары відэа, не папракалі, 
а спачувалі і пыталіся, ці не білі 
яе там, бо выглядала Юля на 
відэа не зусім здаровай. Многія 
прапаноўвалі дапамогу. І гэта пад-
трымка дапамагла значна лягчэй 
перажыць бяду.

– Упершыню ў жыцці я адчула, 
што такое чалавечая салідарнасць, 
– не можа стрымаць слёз жанчына. 
– Я раней нават не здагадвалася, 
што такое можа быць.

На працы таксама паставіліся 
па-чалавечы: супакоілі, сказалі, каб 
не хвалявалася, звальняць яе ніхто 
не збіраецца.

Юля кажа, што працягвае 
сачыць за падзеямі ў краіне праз 
інтэрнэт. Асабліва балюча за тых, 
хто загінуў. Са слязьмі на вачах 
кажа пра забітых Аляксандра 
Тарайкоўскага, Аляксандра 
Віхора, Генадзя Шутава, Рамана 
Бандарэнку…

– Я ніколі раней не задумвалася 
над тым, хто я, – кажа Юля. – А 
цяпер ведаю, што я – беларуска, і 
ганаруся гэтым. І вельмі спадзяюся, 
што ўсё зменіцца да лепшага.

Яна пераканана: у жыцці дабро 
заўсёды перамагае зло.

Міхал КАРНЕВІЧ.
Здымак: Юля Аршун.

Кто выбирается на платформе «Сход»
В начале января состоялся запуск цифровой платформы «Сход», целью которой является предоставление любому гражданину Беларуси возможности 

избирать представителей своих интересов или же быть избранным таковым.
Недавно платформа открыла раздел с профилями и видеообращениями кандидатов в делегаты. На данный момент в нем опубликованы 

50 верифицированных профилей, однако «Сход» рассчитывает на то, что в ближайшее время количество заявок будет увеличиваться с каждым днем.

Посмотреть видео с обраще-
ниями также можно на YouTube-
канале платформы. В каждом из 
роликов кандидаты кратко опи-
сывают себя и поясняют, что их 
подвигло выдвинуть свою канди-
датуру.

Например, 26-летняя Анна 
Кравченко родом из Гомельской 
области, но сейчас живет в Минске 
и выдвигается от округов Минск-
Московский и Сапеговский. Она 
окончила факультет менеджмента 
БГЭУ, сейчас находится в отпуске 
по уходу за ребенком. Во время 
беременности у Анны диагно-
стировали рак, врачи удалили ей 
щитовидную железу, и она являет-
ся инвалидом 3-й группы.

По словам девушки, раньше она 
интересовалась больше зарубеж-
ной политикой, чем белорусской, 
так как «в Беларуси ничего не про-
исходило». Но теперь все измени-
лось, ведь «Беларусь столкнулась с 
невероятным уровнем жестокости, 
насилия, лжи, хамства и жадно-
сти».

– 170 политзаключенных, 33 
тысячи человек, прошедших через 
репрессии только за пять меся-
цев, – говорит в своем обращении 
Анна. – Но не это больше всего бес-
покоит, а страх. Страх, что это 
никогда не закончится.

Этим летом каждый из нас сде-
лал свой выбор – сложный выбор 
между комфортной жизнью и борь-
бой, борьбой за справедливость, 
правду и закон. И я тоже сделала 
этот выбор.

Анна подчеркивает, что выдви-
гается не потому, что считает себя 
наилучшим из кандидатов, а пото-
му, что у нее «меньше рисков», чем 
у некоторых ее соседей. И все, что 
она может пообещать избирателям 
своего округа, так это идти до кон-
ца, отстаивая правду и закон. Если 

же среди ее соседей появится более 
мотивированный человек, она тут 
же снимет свою кандидатуру.

Анна отмечает, что готова к 
«возможному давлению со стороны 
власти».

– Я люблю Беларусь, хочу здесь 
жить и работать на ее благо, хочу, 
чтобы здесь жили и росли мои дети, 
и я хочу, чтобы моя страна стала 
местом, где каждый сможет реа-
лизовать свои способности. Ради 
этого я готова на многое.

Для этого, по мнению Анны, 
надо восстановить законность, 
устранить «принятые ранее зако-
нодательные решения, противоре-
чащие принципам ООН о правах 
человека и нашей Конституции», а 
также призвать к ответственности 
облеченных властью людей, нару-
шивших закон.

– С возвращением в страну 
закона можно реорганизовать госу-
дарство с вовлечением в процесс 
управлением всего гражданского 
общества. Это путь к обществен-
ному диалогу и консенсусу, – поды-
тоживает девушка.

Юрий Донсков, граждан-
ский активист, лидер группы 
Shaman Jungle, житель Минска и 
отец четырех детей, считает, что 
«изменения начинаются с каждого 
из нас, и даже когда власть поме-
няется, не стоит ожидать, что 
кто-то решит за нас все пробле-
мы. Аполитичность и безразличие 
к сложившейся ситуации вокруг – 
главная преграда на пути к успе-
ху». Чтобы собрать волнующие 
людей вопросы, он планирует соз-
дать опрос на базе телеграм-канала 
«Уручье-Инфо».

Георгий Пугачев выдвигается 
от округа Смолевичский-Южный. 
Он более шести лет работал про-
граммистом, сейчас безработный. 
Летом Георгий хотел принять 

участие в работе избирательной 
комиссии, но по какой-то причине 
максимальное количество людей 
внезапно ограничили, и он не 
попал в состав.

В августе парень стал возить с 
собой в машине три дополнитель-
ные аптечки и бутылки с водой. 
Он провел 10 дней в перепол-
ненной камере в Жодино и гово-
рит, что по мотивам этого может 
написать целую книгу. У него пока 
нет политического опыта, но, как 
говорит Георгий, он решил, что 
пришло время принять участие в 
политической жизни своей стра-
ны. «Калі нічога не рабіць, то цуду 
не атрымаецца», – добавляет он.

Есть среди кандидатов и артист 
Cirque du Soleil Семен Букин. 
Весной он вернулся в Беларуси 
из-за коронавируса и тогда же впер-
вые увидел в Минске огромную 
очередь тех, кто хотел поставить 
подпись за Сергея Тихановского. 
Тогда он понял, что в Беларуси есть 
политическая жизнь.

Нынешнее положение дел в 
стране Семен считает худшим за 
все время независимой Беларуси 
– по его мнению, это правовой 
дефолт. В видео он критикует 
отсутствие мер профилактики во 
время первой волны пандемии, 
плановую экономику и чиновников 
– «назначенцев» сверху. Его посла-
ние звучит так: «Популизм – не мое. 
Закон ко всем одинаков. Суд над 
теми, кто его нарушил».

Одним из обратившихся явля-
ется Вячеслав Перец, который 
выдвигается от участка Пинск-
Крайновичский. Мы писали про 
него ранее: Вячеслав работал в 
Пинском зональном центре гиги-
ены и эпидемиологии. 26 октября 
он принял участие в «общенацио-
нальной забастовке», а уже 27-го 
был уволен. Кроме того, Вячеслав 

во время избирательной кампании 
был членом инициативной группы 
Светланы Тихановской в Пинске, 
в дальнейшем являлся волонтером 
штаба.

За последние месяцы Вячеслав, 
как он говорит в обращении, стол-
кнулся с задержаниями, вызовами 
в милицию, обысками, давлением 
со стороны главы горисполкома и 
в итоге был вынужден покинуть 
страну. Так что он выдвигается в 
качестве делегата родного округа 
из-за границы.

– Несмотря на свой юный воз-
раст, я хотел бы активно участво-
вать в политической жизни стра-
ны и в построении независимого 
демократического государства, – 
говорится в его послании.

Как стать кандидатом 
«Схода»?

Чтобы стать кандидатом 
«Схода», нужно заполнить анкету 
и записать видеообращение. После 
выполнения этих действий коман-
да платформы начинает процедуру 
верификации профиля. «Несмотря 
на то, что «Сход» начал получать 
заявки и видеообращения уже в пер-
вые дни своей работы, мы не торо-
пились с их публикацией и ждали 
момента, когда количество верифи-
цированных профилей достигнет 
50. Теперь видеообращения опубли-
кованы на нашем YouTube-канале и 
на персональных страницах делега-
тов на платформе», – говорится в 
пресс-релизе команды.

На вчерашний день кандида-
тами «Схода» решили стать более 
270 белорусов со 150 участков по 
всей стране. Голосование состоится 
в феврале, и команда надеется, что 
к этому моменту будут активны все 
328 участков.

Среди тех, кто отправил 

заявки, есть известные полити-
ки и медийные личности: член 
Координационного совета Максим 
Богрецов, бывший кандидат в 
президенты Андрей Дмитриев, 
член правления Angels BAND 
Belarus Валерий Остринский и 
другие; представители различных 
политических партий и движе-
ний – оргкомитета по созданию 
партии «БХД», штаба Виктора 
Бабарико, Координационнго сове-
та, Белорусской социал-демокра-
тическая Грамады, Белорусской 
аграрной партии, «Говори правду» 
и так далее.

Однако большую часть состав-
ляют люди непубличных профес-
сий, не связанных с политикой и 
медиа: рабочие, учителя, айтишни-
ки, врачи, военные, бизнесмены, 
блогеры, пенсионеры, студенты.

Создатели платформы на эта-
пе ее запуска неоднократно под-
черкивали, что «Сход» открыт для 
людей не только с любыми поли-
тическими взглядами, но и с любы-
ми идеями. Многие кандидаты, 
помимо выражения своей позиции 
по самым актуальным вопросам, 
которые связаны с прошедшими 
выборами, применением насилия 
и политзаключенными, предлагали 
самые разные идеи по улучшению 
жизни белорусов.

Среди таких идей – веб-сайт 
с отзывами для оценки работы 
чиновников, введение безвозврат-
ных субсидий на переобучение 
новым профессиям, развитие вну-
треннего туризма, идеи по более 
эффективной работе сельскохозяй-
ственных предприятий и даже про-
грамма возрождения экономики на 
базе новейших технологий – блок-
чейна, p2p-платформ и биржевых 
опционов.
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ТОЧкА ЗРЕНИЯ

Перастраляюць 
снегіроў – і ўсё  
ў нас будзе будзь 
здароў!
Жыхар Гомельскага раёна на сваім 
агародзе зляпіў снежную бабу, 
начапіў на яе чырвоны шарф, а побач 
напісаў: “Жыве Беларусь!” Праз 
некалькі гадзін снегавік растаў, бо 
была адліга. Праз два дні да дзецюка 
завітаў участковы і склаў пратакол за 
несанкцыянаваны пікет…

Такі псіхоз цяпер ва ўлады,
Што ўжо з вар’яцтвам на мяжы.
Той заслугоўвае спагады,
Хто разам з ёй жыве ў ілжы:
Як вінцік, змушаны міжволі
Круціцца ў механізме тым,
Хоць непамысна ў гэтай ролі –
Не прэ з яго душэўны ўздым.
Вось ёсць, напрыклад, участковы,
Што зганьбіўся нядаўна ўшчэнт.
Ён, можа, ўвогуле талковы
І, так сказаць, сапраўдны мент,
Бо за закон стаіць гарою,
Выконвае любы загад,
Хоць той загад дурны парою,
А часам і вар’яцкі нат.
Задачу, скажам, райаддзелам
Паставіў нехта з “вышыні”:
З усім, што ёсць, чырвона-белым
Змагацца трэба дзень пры дні;
Знішчаць, крышыць, ламаць на дровы
Крамолу ўсю, што бачыць зрок!
Пачуўшы гэта, участковы
Адразу ўзяў пад казырок
І, быццам хлопчык жаўтароты
(Ён, дзякуй богу, не сляпы),
Пачаў глядзець на ўсе вароты,
На вокны, дрэвы і слупы.
“Нацдэмных” колераў і знакаў
Нідзе не бачыў ён, на жаль,
І з-за адчаю ледзь не плакаў,
Бо не дадуць яму медаль.
І раптам прыгадаў, што ўчора
Ляпіў сусед снегавіка…
“Дарма, што можа цяпнуць гора.
Затое я нашармака
Магу займець узнагароду, –
Падумаў “мент сапраўдны” той, –
Якой, бадай, не бачыў зроду…”
Задума не была пустой:
Адзначаць гэта – і не слаба!
Ніхто не зможа ўзняць на смех:
Была ў гародзе белай “баба”,
Бо ў нас заўсёды белы снег;
Сусед яшчэ і шарф чырвоны
Для “бабы” гэтае прынёс.
Дакладна зоркі на пагоны
Яму цяпер падкіне лёс!
Яшчэ й напішуць у газеце…
Склаў участковы пратакол,
Што бабу снежную ў пікеце
Убачыў ён праз частакол.
Пісаў, што гэта жах дый годзе,
Што трэба пакараць як след
Суседа й “бабу”, што ў гародзе
Сумесна зладзілі пікет.
Што суд суседа пакарае,
Сумнення ў тым у нас няма:
Феміда ўжо дайшла да краю –
Ва ўжытку штраф або турма.
І “паравозам” неўзабаве
Пайшоў бы ў справе снегавік,
Хоць бачыць снежных баб на лаве
Суддзя пакуль што не прывык:
Знайшліся б доказы і сведкі,
Для кары шмат было б падстаў.
Ды снегавік жа, злыдзень гэткі,
Не дачакаўшыся, растаў…
                    ***Перастраляюць снегіроў –
І ўсё ў нас будзе будзь здароў!

Сябры і ворагі
Упэўніўся ўрэшце
З нядаўняй пары
(Аб тым і паведамлю я вам),
Што лепшым жыццё наша
Робяць сябры,
А ворагі робяць цікавым.

Беднасць
Жылося цяжка пры Саветах,
І бедных шмат было людзей.
Расказваў аб часінах гэтых
Адзін савецкі багацей:
– Жылі мы бедна, гэта ясна,
Калісьці, многа год назад,
Бо хлеба не было, і масла
Намазвалі на сервелат…

Дзверы – на шпінгалет
Я параду правільную дам:
Каб ніхто не перашкодзіў вам
Думаць аб высокім,
Туалет
Зачыняйце ўсё ж на шпінгалет.
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Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
кАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗН НАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАМЕТкУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТ  ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Храбрость отчаяния

Только ПРАВДА сможет объединить 
белорусский народ

Сколько белорусов получают 
больше 1000 рублей?

Страйкам «Беларуськалія» адказаў 
кіраўніцтву прадпрыемства

На странице телеканала 
«Белсат» появилась колонка кор-
респондента влиятельной поль-
ской газеты «Rzeczpospolita» 
Руслана Шошина. Мой друг и 
коллега проводит параллель 
между самосожжением минча-
нина Павла Баньковского, про-
изошедшим 22 января, и само-
сожжениями чеха Яна Палаха и 
поляка Рышарда Сивца, которые 
были совершены в знак протеста 
против ввода советских войск в 
Чехословакию в 1968 году.

Сегодня, спустя 52 года, 
гибель людей-факелов выглядит 
героическим и символическим 
шагом. Им установлены памятни-
ки, в честь них названы улицы, их 
имена зафиксированы в учебни-
ках истории. Вопрос в реальной 
результативности этих поступ-
ков.

Ни Советский Союз, ни 
руководство социалистических 
Чехословакии и Польши не обра-
тили на эти смерти никакого 
внимания. Идеология социали-
стического «братства по оружию» 
рассматривала даже возможную 
гибель солдат-срочников всего 
лишь как потенциальную плату 

за единство «лагеря», в котором 
все народы должны были тихо 
сидеть в своем государстве-бара-
ке за границей, обозначенной, как 
и положено, некоторым количе-
ством километров колючей про-
волоки.

«Единица – вздор. Единица 
– ноль», – писал главный поэт 
советской социалистической 
литературы, классик, канони-
зированный еще Сталиным. 
«Вздором» можно пренебречь. 
Вот и пренебрегали. Должна была 
смениться государственная иде-
ология; восторг перед «волей» 
массы, управляемой партией, был 
заменен признанием ценности 
каждой отдельно взятой жизни. 
И лишь тогда подвиги Палаха и 
Сивца были признаны.

Беларусь сегодня находится 
даже не в 1968 году. Там была 
идея, оправдывавшая в гла-
зах принимавших решение лиц 
любой уровень насилия. Мы 
живем в совершенно иных усло-
виях. Многие из тех, кто отда-
ет сегодня приказы, убеждены: 
потеря власти означает для них 
потерю свободы, а возможно, и 
собственной жизни. Жизнь для 

них закончена. По крайней мере 
они ведут себя так, как если бы 
она была закончена. Почему же 
те, кто в своем сознании вынес-
ли сами себе смертный приго-
вор, должны заботиться о чужих 
жизнях? Тем более – о тех «еди-
ницах», кто тоже выносит себе 
смертный приговор? Ваше, как 
говорится, право.

Этим, кстати говоря, с моей 
точки зрения, вызвано и отноше-
ние режима к самоубийственной 
голодовке блогера Игоря Лосика. 
В день выхода данного номера 
«Народной Воли» начнется 44-й 
день голодовки администратора 
телеграм-канала «Беларусь голов-
ного мозга». Но никаких шагов, 
направленных на прекращение 
этой акции, те, кто держит Лосика 
за решеткой, не предпринимают. 
А зачем? Человеческая жизнь 
явно перестала быть товаром, 
который можно предложить кол-
лективному Западу в обмен на 
снятие санкций.

В этом отношении показатель-
но сравнение 2021 года с годом 
2011-м. В 2011 году переговоры 
с Западом шли постоянно, и у 
Лукашенко была уверенность в 

том, что у него есть шанс полу-
чить признание – не сейчас, так 
через пять лет, – что в конце кон-
цов и произошло после выборов 
2015 года.

А ситуацию 2011 года я помню 
на собственном опыте. Я не объ-
являл тогда голодовки: бессмыс-
ленно, ибо и власть, и оппози-
ция только криво улыбнулись бы, 
пошутив насчет того, что Федута, 
дескать, решил вес сбросить. Но 
после того, как мне 18 февраля 
продлили срок содержания под 
стражей еще на два месяца, я 
объявил медикаментозную «голо-
довку» – отказался принимать 
лекарства. О чем написал пред-
седателю КГБ Вадиму Зайцеву 
(тому самому), а заодно и своей 
жене, попросив ее собрать пресс-
конференцию по этому поводу.

Дело было в субботу. Через 
три часа меня привели на пятый 
этаж здания КГБ, где генерал 
Зайцев лично объяснил мне: 
откажусь принимать лекарства 
добром – впихнут в меня силой. 
Вывихнут челюсть – будут вли-
вать внутривенно. Потому что, 
выбирая между похоронами жур-
налиста, умершего в заключении, 

и журналистом, рассказывающим 
потом, что ему насильственно 
спасали жизнь, они предпочита-
ют второй вариант.

Но после этой беседы меня 
отвели вовсе не в камеру, а к заме-
стителю начальника «американ-
ки», судя по всему, военному пси-
хологу. Который столь же внятно, 
только более вежливо, объяснил 
мне, что я не люблю свою жену. 
Что меня отпустят домой после 
того, как убедятся, что процес-
сы, вызванные отказом поддер-
живать свой организм в надле-
жащем порядке путем регуляр-
ного потребления прописанных 
лекарств, а стало быть, все свои 
проблемы я перегружу на плечи 
любящей и любимой женщины.

Вы знаете, это подействовало. 
Весь мой потенциальный героизм 
и решимость ничего не значили 
перед лицом тех проблем, кото-
рые я действительно переложил 
бы на плечи жены. И я вновь вер-
нулся к приему лекарств.

Но оба эти разговора прохо-
дили на фоне кулуарных перего-
воров между Владимиром Макеем 
и западными дипломатами. Наши 
смерти были нежелательны.

А сейчас? Неужели кто-то счи-
тает, что генерал Тертель думает о 
своем будущем? Оно, это гене-
ральское будущее, закончится в 
тот же день, в какой закончится 
будущее Александра Лукашенко, 
– Тертель это понимает. И на 
фоне этого понимания жизнь 
Игоря Лосика не значит ничего.

Нам нужны не героические 
смерти. Нам нужны живые борцы. 
Не те, кто сжигает себя на пло-
щади. А те, кто способен орга-
низовывать информационные 
потоки, продумывать организа-
ционные ходы, вести за собой. 
И Игорь Лосик – один из таких, 
нужных, необходимых. Но чтобы 
он реализовал эту задачу, он дол-
жен жить.

Не будем героизировать 
смерть. Будем работать ради 
жизни. И жить – для того, что-
бы работать во имя Беларуси. 
Беларусь живет лишь до тех пор, 
пока живем все мы. Каждый.

Александр ФЕДУТА.

P.S. Когда номер уже был под-
готовлен к выходу, стало извест-
но, что Игорь Лосик прекратил 
голодовку.

Уже стало привычкой в выходные дни 
«шарить» по самым разным сайтам. На 
одном из них мое внимание привлекло 
высказывание лукашенковских пропаган-
дистов насчет того, что нынешний, 2021-
й, год, как и объявлено, должен стать 
Годом народного единения. Все они схо-
дятся в одном: общество, к сожалению, 
раскололось, разобщение произошло в 
коллективах и даже семьях. Чтобы избе-
жать гражданской войны, необходимо 
срочно предпринять необходимые дей-
ствия.

Нельзя не согласиться с тем, что 
ситуация в стране действительно очень 
и очень напряженная. И если этот год 
не станет Годом народного единства, то 
социальный взрыв неминуем. А если это, 
не дай Бог, произойдет, то всех настигнет 
большая беда.

Что может объединить, сплотить 
все слои населения, миллионы людей с 
самыми разными взглядами? Непростой 
вопрос, и ответ на него непростой. Я вот 
долго размышлял и пришел к выводу: 
только ПРАВДА сможет способствовать 
единению белорусского народа. Сегодня, 
давайте прямо скажем, у многих зом-
бированное представление о том, что 
делается вокруг. Все ли задумываются 
о том, что привело к расколу общества, 
гнетущей атмосфере в стране? Конечно 
же, далеко не все. Немалое количество 
людей как жили по принципу «была бы 
чарка да шкварка», так и продолжают 
жить. Такая психология прививалась им 
советской пропагандой, такая психология 
укореняется в их душах и сегодняшни-
ми официальными средствами массовой 
информации, которые служат не наро-
ду, а прежде всего власти и персонально 
тому, кто находится на ее вершине. Такие 
люди даже не задумываются, почему их 
взгляды на происходящие события осно-
вательно расходятся со взглядами других 
граждан.

На мой взгляд, раскол общества про-
изошел не одномоментно, этому пред-
шествовали многие события последних 
десятилетий. Разумные, совестливые 
люди пытались противостоять размеже-
ванию граждан по разным причинам, но 
наталкивались на грубую силу правящего 
режима, оставаясь в меньшинстве и неся 
поражение. Наиболее сознательная часть 
общества не могла смириться с крючкот-
ворством властей и во время предыду-
щих избирательных кампаний, но пере-
вес был на стороне тех, кто, прямо скажу, 

слепо верил одурманивающей пропаган-
де, пустым обещаниям «Красного дома».

Но вот прошлогодние президент-
ские выборы окончательно прояснили, в 
какую сторону дрейфует страна. К сожа-
лению, не в сторону демократии, а совер-
шенно в противоположную. В развитых 
государствах любая политическая кампа-
ния генерируется и проводится прежде 
всего под контролем общественности. У 
нас же общественность фактически была 
отстранена не только от формирования 
тех же участковых и окружных избира-
тельных комиссий, но и от всех даль-
нейших процессов. Выборы полностью 
оказались в руках тех людей, которые 
изначально согласились действовать не 
по закону, а под диктовку властей, у кото-
рых была одна цель – президентом стра-
ны должен остаться А.Лукашенко.

Но здесь не в пользу правящего режи-
ма сработал фактор времени. За те же 
последние 25–30 лет выросло новое поко-
ление людей, оно, будем считать, заме-
нило то, на котором держалась совет-
ская система, но которое в силу возраст-
ных особенностей оставило этот свет. 
Сегодняшнее общество (если брать в 
целом) по складу умонастроений заметно 
отличается от того, которое было, когда к 
власти только что пришел А.Лукашенко. 
И оно рассчитывало на то, что его воле-
изъявление станет решающим в выборе 
нового главы государства. Вспомните, 
как при небывалой активности людей 

разворачивалась избирательная кампа-
ния. Выстраивались километровые оче-
реди, чтобы поставить подпись в под-
держку того или иного претендента на 
пост президента Республики Беларусь. А 
какие массовые митинги проводились – в 
Минске собирались пятьдесят и более 
тысяч человек.

А такой дружной активности в день 
голосования вообще никто никогда не 
видел! По несколько часов люди стояли в 
очередях на избирательных участках, что-
бы опустить в урну бюллетень. Казалось, 
демократия победит, страну возглавит 
тот, за кого проголосует большинство 
избирателей. Но… Все грезы разбились 
о камень в тот же вечер. По закону сразу 
после подсчета голосов итоговые прото-
колы должны вывешиваться на избира-
тельных участках. Но они почти нигде не 
появлялись, а комиссии в полном соста-
ве исчезали через запасные выходы и 
эвакуировались под охраной ОМОНа. А 
когда одиозная Лидия Ермошина объ-
явила об «очередной элегантной побе-
де А.Лукашенко», все здравомыслящие 
граждане поняли: их голоса нахально 
украли! И народ вышел на улицы и вот 
уже шестой месяц борется за справедли-
вость, требуя проведения новых честных 
выборов.

Откровенно говоря, власть Лукашенко 
держится сегодня не на доверии боль-
шинства народа, а на штыках силовиков. 
К тому же дезориентационные настро-

ения среди людей круглые сутки сеет 
официальная пропаганда. На мой взгляд, 
вместо объединения общества усилива-
ется его раскол. И эту тенденцию нужно 
в обязательном порядке остановить. Если 
Лукашенко, его ближайшее окружение 
думают перетянуть часть электората на 
свою сторону за счет очередной порции 
обещаний сделать жизнь более состоя-
тельной, то, я вижу и слышу, никто уже 
этим басням не верит. Десять лет назад 
трезвонилось о средней месячной зар-
плате в 1000 долларов – где она? Большая 
часть трудоспособного населения не име-
ет и 1000 рублей. Если взять в долларо-
вом эквиваленте, то пенсии не выросли, 
а значительно снизились. Покупательская 
способность семей не повышается, а 
падает. А пропаганда трубит о каком-то 
улучшении жизни. Если она и улучша-
ется, то только у тех, кто у власти или 
близок к ней.

Прошла пора демагогических, обман-
чивых басен. И не нужно замалчивать 
истинные результаты выборов. 2021 
год станет Годом единства общества, 
если власти не будут и дальше скрывать 
многочисленные факты фальсификаций 
результатов голосования, а как можно 
скорее станет, известна дата проведения 
новых, по-настоящему демократических 
выборов. Давным-давно нужно было 
убрать с поста главы Центризбиркома 
ту самую Л.Ермошину. Все участковые 
комиссии, которые не обнародовали ито-

говые протоколы, я считаю, нужно заме-
нить в полном составе. И тут главное 
слово должны сказать не местные вла-
сти, не спецслужбы, а общественность. 
Одним словом, проводить новые прези-
дентские выборы нужно не под диктовку 
«Красного дома», а под диктовку народа. 
За определенной помощью можно обра-
титься к международным структурам.

Что и говорить, на вранье, извраще-
нии фактов власть никогда не сможет 
объединить, сплотить белорусский народ. 
Как можно уже который месяц держать 
за решеткой адвоката Максима Знака 
и общественницу Марию Колесникову, 
причисляя их без суда к государственным 
преступникам? Они лишь хотели и хотят 
одного – чтобы в нашей стране действо-
вали законы, чтобы выборы проходили 
честно, открыто, чтобы волеизъявление 
избирателей не подменялось грубыми, 
беспрецедентными фальсификациями.

А что такого натворил Павел 
Северинец, который уже несколько меся-
цев находится в неволе? Получается, что 
те, кто занимался различного рода махи-
нациями во время избирательной кампа-
нии, на свободе, против них не возбуж-
даются уголовные дела, а люди, которых 
даже не допустили к участию в выборах, 
томятся в тюрьмах. Это что, справед-
ливо? Это что, положительный фактор 
объединения белорусского народа? Нет, 
конечно!

Заметьте, как всё с ног на голову ста-
вит госпропаганда, а конкретнее – такие 
ее новоиспеченные порученцы, как 
Муковозчик, Тур, Азаренок и многие им 
подобные. Послушаешь их, так выборы у 
нас прошли без всяких нарушений, а те, 
кто не согласен с итогами, объявленные той 
самой Ермошиной, – террористы, преступ-
ники, которых следует отлавливать и изо-
лировать от общества. А может, господа-
пропагандисты, следует все же изолировать 
от честного общества тех, кто, исходя из 
корыстных целей, стремился и стремится 
выдать черное за белое, делая нашу страну 
в глазах международного сообщества свое-
образным изгоем?

Как ослу ушами не заслонить солн-
ца, так многим нечистоплотным типам 
не подменить ПРАВДУ враньем, раз-
личного рода манипуляциями, нечест-
ными выходками, наглым зомбировани-
ем общественности. Белорусский народ 
может объединить только ПРАВДА!

Константин ЗАХАРЕВИЧ, 
избиратель.Минск.

СЧИТАЛкА ПРЫНЦЫП

Страйкам «Беларуськалія» лічыць, 
што кіраўніцтва прадпрыемства абяцае 
лібералізацыю і аднаўленне звольненых 
страйкоўцаў толькі дзеля таго, каб падпісаць 
кантракт з нарвежскай кампаніяй «Yara». 
Таму шахцёры вылучаюць свае ўмовы.

Кампанія «Беларуськалій» на сваім 
сайце распаўсюдзіла заяву, што «па 
выніках рэгулярнага дыялогу» гатова 
ўзаемадзейнічаць з нарвежскай кампаніяй 
«Yara» на доўгатэрміновай аснове. Дзеля 
гэтага кіраўніцтва прадпрыемства заявіла, 

што адмяняе дысцыплінарныя спагнанні 
з працаўнікоў, а звольненыя страйкоўцы 
будуць прыняты на працу «ў выпадку пада-
чы імі адпаведных заяў».

Але страйкамаўцы заяўляюць, што 
такая прапанова – толькі «шырма», якая 
патрэбна, каб падпісаць новы кантракт.

«Адноўленыя працаўнікі ўсё роўна праз нека-
торы час пасля таго, як сітуацыя супакоіцца, 
будуць звольнены па надуманых прычынах. 
Іншадумства на «Беларуськаліі» ніколі не 
віталася. Але справа нават не ў гэтым. Смелыя 

шахцёры ўвайшлі ў страйк, бо не маглі мірыцца 
з тым самаўпраўствам і беззаконнем, якія 
адбываюцца ў Беларусі. Таму абмяркоўваць спы-
ненне страйку можна толькі пасля выканання 
нашых законных патрабаванняў», – гаворыцца 
ў заяве страйкама.

Галоўныя патрабаванні шахцёраў 
– прызнанне несапраўднымі вынікаў 
выбараў, спыненне пераследу грамадзян, 
вызваленне палітвязняў і прыцягненне 
да адказнасці Лукашэнкі і Ярмошынай за 
фальсіфікацыі.

Большинство белорусов зара-
батывают менее 1000 рублей в 
месяц. По последним данным, 
только каждый четвертый житель 
Беларуси имеет зарплату от 1000,1 
до 1500 рублей – 25,9 процента. 
Это следует из данных Белстата о 
распределении численности работ-
ников по размерам начисленной 
заработной платы в ноябре 2020 
года. У 16,9 процента работников 
зарплата составляет от 600,1 до 
800 рублей в месяц. 15,8 процента 

получают от 800,1 до 1000 рублей.
Больше половины работни-

ков зарабатывают меньше 1000 
рублей в месяц – 54,3 процента. В 
сравнении с маем 2020 года (пред-
шествующий отчетный период) 
число тех, чей заработок не дотя-
гивает до 1000 рублей, снизилось 
на 4,2 процента. Для сравнения: 
больше 10 тысяч рублей получа-
ют примерно 0,3 процента работ-
ников.

(АиФ)
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кРУПНЫЙ ПЛАННОВОСТИ ГЕРМАНИИ

Чего Меркель ждет от Байдена? Кто такая Камала Харрис?
Вице-президент США Камала Харрис – первая женщина на такой высокой должности за всю историю США.

«Народная Воля» присмотрелась к ее биографии.

В первую очередь – улуч-
шения трансатлантического 
партнерства. По мнению 
канцлера ФРГ, уже первые 
шаги Байдена на посту гла-
вы Белого дома свидетель-
ствуют, что связи Европы с 
США станут лучше. В то же 
время Меркель продолжает 
поддерживать строитель-
ство «Северного потока – 2».

«Наше сотрудничество 
снова базируется на более 
мощном фундаменте общих 
убеждений», – заявила глава 
правительства ФРГ.

По ее словам, это под-
тверждают уже первые 
шаги Байдена: в частно-
сти, возвращение США 
во Всемирную организа-
цию здравоохранения и к 
Парижскому соглашению 
по климату или его взгляд 
на вопросы миграции. При 
этом Германия и Европа 
должны подготовиться к 
тому, чтобы взять на себя 

больше ответственно-
сти, подчеркнула Меркель, 
отметив, что правительство 
Германии и Европейский 
Союз готовы к этому.

В то же время канцлер 
указала, что ее позиция по 
строительству российско-
го газопровода «Северный 
поток – 2» принципиально 
не изменилась и она про-
должает поддерживать про-
ект. Говоря о разногласиях 
с США, связанных с про-
кладкой трубопровода, она 

добавила, что с новой аме-
риканской администрацией 
и Конгрессом США необ-
ходимо обсудить, какие 
поставки газа и нефти из 
России могут считаться при-
емлемыми. Ведь, по словам 
Ангелы Меркель, США тоже 
покупают нефть у России. 
Но в любом случае экс-
территориальные санкции, 
подобные тем, которые при-
меняют США, неприемле-
мы, настаивает глава прави-
тельства Германии.

Ангела Меркель  
и Джо Байден в Берлине, 
февраль 2013 года.

Новые правила для покупателей 
ноутбуков

Житель Германии, кото-
рый использует приобретен-
ный ноутбук и для работы 
в своем домашнем офисе, 
должен иметь возможность в 
будущем списать затраты на 
его приобретение при запол-

нении налоговой декларации. 
Данное предложение пред-
ставило Федеральное мини-
стерство финансов на кон-
ференции с участием Ангелы 
Меркель, федеральных мини-
стров и премьер-министров 

земель, сообщает информа-
гентство dpa.

В соответствии с пред-
ложением министра финан-
сов в будущем затраты на 
приобретение компьютера, 
а также программного обе-
спечения могут быть полно-
стью списаны в том году, 
когда они были куплены. 
Актуальные правила под-
разумевают списание тех-
ники стоимостью более 950 
евро в течение нескольких 
лет, а ноутбуков – в течение 
трех лет. Новое постановле-
ние поможет многим нало-
гоплательщикам потратить 
более 1000 евро на приобре-
тение инструментов и мате-
риалов для работы.

К о н с т и т у ц и я 
Федеративной Республики 
Германия гарантирует сво-
боду культурной деятель-
ности. Тем не менее многие 
призывают внести некото-
рые поправки в Основной 
закон. Почему?

В декабре 2020 года, в 
начале пандемии корона-
вируса, в Германии появи-
лась петиция под названи-
ем «Культуру – в Основной 
закон». Ее авторы настаи-
вают на том, чтобы защита 
искусства и культуры была 
прописана в Основном зако-
не как фундаментальное 
право. Это означает, что 
каждый житель Германии 
должен иметь право на нео-
граниченное участие в куль-
турной жизни общества.

Петиция также пред-
усматривает закрепление 
«долгосрочных способов 
обеспечения обязательств», 
которые защитят предста-
вителей культуры от потери 
заработка, произошедшей не 
по их вине. Из этого видно, 
что инициаторы петиции 
хотели бы избежать в буду-
щем той ситуации, которую 
вызвала сейчас пандемия 
коронавируса.

По мнению авторов, немец-
кая культура уже давно имеет 
дело со структурной пробле-
мой: ей не хватает гарантий и 
финансовой поддержки.

По словам председателя 

парламентского комитета 
по культуре Катрин Будде, 
требования инициаторов 
петиции сегодня актуаль-
ны по крайней мере пото-
му, что расходы, которые 
несет Германия в борьбе с 
пандемией, в будущем могут 
привести к сокращению 
каких-то статей бюджета. А 
значит, кто-то либо получит 
меньше финансирования, 
либо вовсе его лишится. «Я 
думаю, что локдаун толь-
ко помог людям осознать, 
насколько важны искусство 
и культура в жизни каждого 
человека», – добавила Будде.

Но есть и те, кто не 
разделяет мнение о том, 
что поддержка культуры 
должна быть закреплена в 
Конституции. По словам 
профессора права Кристофа 
Дегенхарта, это сложно с 
юридической точки зре-
ния: «То, что прописано в 
Конституции, обеспечено 

правовыми санкциями, а для 
целей государственного зна-
чения это не применимо».

Как продолжил профес-
сор, нет ничего плохого в 
том, чтобы требовать права 
на сопричастность к куль-
турной жизни. Однако это 
понятие лишено конкретики 
и оставляет слишком много 
места для интерпретаций. Он 
также напомнил о еще одной 
особенности: культура, как 
и образование, находится в 
ведении федеральных земель. 
Следовательно, на федераль-
ном уровне решается только 
тот круг вопросов, который 
касается проектов и учреж-
дений общенационального 
значения.

Несмотря на существую-
щие трудности, инициаторы 
петиции продолжают гово-
рить об искусстве и культуре, 
для них это важно. Они хотят, 
чтобы в обществе велись дис-
куссии на эту тему.

Немцы требуют внести «культурные 
поправки» в Конституцию

Тканевые маски – под запретом

Бундесканцлер Ангела 
Меркель и премьер-мини-
стры федеральных земель 
согласовали введение обяза-
тельного ношения медицин-
ских (хирургических) масок. 
Теперь их обязаны носить все 
жители Германии, направля-

ясь в магазин или пользуясь 
общественным транспортом. 
FFP2-маски в магазинах и 
общественном транспорте 
должен носить каждый, кому 
больше 15 лет.

Маски FFP (filtering face 
piece – фильтрующая лице-

вая маска) предназначены 
для защиты пользователя 
от загрязняющих веществ в 
окружающем воздухе. Они не 
пропускают аэрозоли, а так-
же пыль и дым. Существуют 
три класса FFP-масок. Чем 
выше цифра, обозначенная в 
названии, тем больше частиц 
маска может отфильтровать.

Хирургические маски на 
протяжении десятилетий 
используют врачи и медпер-
сонал. Они защищают не 
столь надежно, как FFP2 и 
FFP3. Однако они гораздо 
эффективнее широко рас-
пространенных тканевых.

Самодельные или покуп-
ные тканевые маски и дру-
гие повседневные повязки в 
Германии больше не допу-
скаются к использованию.

Человек нового 
времени

Родителей Камалы можно 
смело назвать представителя-
ми прогрессивной молодежи, в 
свое время перевернувшей при-
вычный уклад жизни США. В 
начале бурных 1960-х Дональд 
Харрис с Ямайки и Шьямала 
Голапан из Индии стали студен-
тами престижных университе-
тов в Калифорнии: он учился 
на экономиста, она – на эндо-
кринолога.

Дональд привлек внимание 
Шьямалы своей яркой речью на 
местном собрании активистов, 
в которой говорил о положении 
афроамериканцев в сравнении с 
нынешней жизнью в его родной 
Ямайке. Голапан была согласна 
далеко не со всеми тезисами 
харизматичного юноши, но это, 
наоборот, помогло им сблизить-
ся, а вскоре и стать семьей.

И мать, и отец Камалы 
добились невероятных высот в 
своих областях. Он стал первым 
темнокожим профессором эко-
номики в известном на весь мир 
Стэнфордском университете, 
а она посвятила жизнь изуче-
нию рака груди. Увы, сохранить 
семью у Харриса и Голапан не 
получилось. Но обе их дочери 
– старшая Камала и младшая 
Майя – всегда поддерживали 
хорошие отношения с обоими 
родителями, вдохновлялись их 
историями успеха и наверняка 
знали, что в критической ситу-
ации мама и папа придут на 
помощь.

Когда Камала была подрост-
ком, они с матерью и сестрой 
переехали жить в Канаду. Там 
Шьямале предложили препода-
вать в ведущем исследователь-
ском университете. Впрочем, 
после окончания школы девуш-
ка вернулась в Штаты.

Детство Камалы выпало на 
период особо рьяной борьбы за 
расовое равенство в Америке. 
«Когда мы были детьми, мы с 
сестрой услышали от соседки, 
что ей нельзя с нами играть, 
потому что мы черные», – дели-
лась Камала в одном из интер-
вью.

По ее признанию, вынуж-
денное отделение от других 
школьников навсегда оста-
вило в ее душе глубокий след. 
Возможно, именно поэтому 
после школы она решила учить-
ся в традиционно «черном» 
Говардском университете в 
Вашингтоне. Лишь потом она 
рискнула попробовать силы в 
Калифорнийском университете, 
где в 1990-м, в 26-летнем воз-
расте, получила докторскую 
степень по юриспруденции.

(Не)блудливая 
Калифорния

Сразу же после окончания 
учебы Камала Харрис устрои-
лась заместителем окружно-
го прокурора в своем родном 
городе Окленде, где зарекомен-
довала себя как профессионал 
необычайно высокого уров-
ня. Уже в те годы о молодой 
женщине заговорили во всех 
местных СМИ: с ее подачи в 
Калифорнии начали вводиться 
исключительные по смелости 
законы.

Сначала Харрис добилась 
колоссальных изменений в 
отношении властей к подрост-
ковой проституции. Раньше 
девушки, по разным причинам 
выбравшие эту дорогу, сразу же 
отправлялись в тюрьму. Камала 
добилась признания таких вче-
рашних школьниц не преступ-
ницами, а жертвами, которых 
склонили к оказанию сексу-
альных услуг. С тех пор юные 
«ночные бабочки» обязательно 
направляются в реабилитаци-
онные центры, где им пытаются 
помочь вернуться к нормальной 
жизни.

В 2004-м Харрис решила 
самостоятельно баллотировать-
ся в прокуроры Сан-Франциско. 
И победила на выборах, пообе-
щав местным жителям еще одну 
важную смягчающую меру – 
отказ от смертной казни даже 
для самых жестоких преступ-
ников.

А в 2010-м Камала Харрис 
стала генеральным прокурором 
Калифорнии.

В те годы Камалу часто 
критиковали за резкую смену 
взглядов. Народ не понимал, 
почему всегда боевая Харрис 
вдруг решила не участвовать в 
обсуждении некоторых судеб-
ных реформ и не поддерживать 

права осужденных. В довер-
шение ко всему она закрывала 
глаза на некоторые неточности 
и допущения в работе коллег, 
что тоже не могло не волновать 
публику.

Тем не менее в 2016-м 
при поддержке губернатора 
Калифорнии Харрис удалось 
избраться в один из главных 
органов власти страны – в Сенат 
США. И в этот момент о ней 
узнала вся Америка. А Трамп 
и вовсе как-то назвал нового 
сенатора «злобной, ужасной 
женщиной».

В последние годы американ-
цы часто обсуждали ее откры-
тую вражду с чиновниками-
республиканцами, поддержива-
ющими Трампа, а ее вызываю-
щие фразы становились мемами 
в Сети. Имея мощный бэкгра-
унд известного на всю страну 
прокурора, продвинувшего 
действенные законы и реабили-
тационные программы, Харрис 
решила пойти дальше и при-
нять участие в президентских 
выборах 2020 года.

Не к лицу
Удивительно, но президент-

ская кампания Камалы доволь-
но-таки скоро потерпела крах. 
Противникам даже не при-
шлось искать компромат: она 
просто перестала быть инте-
ресна народу! Это было крайне 
неожиданно для сторонников 
Харрис, привыкших видеть бур-
ную реакцию на ее экспрессив-
ные выступления.

Есть мнение, что причиной 
этого провала стала… ссора с 
младшей сестрой. Именно Майя 
занялась продвижением пре-
зидентской кампании Камалы, 
хотя у родственниц были совер-
шенно разные взгляды на то, 
какой должна предстать Харрис 
перед народом.

Майя настаивала на том, что 
Камала должна делать акцент на 
своем славном прокурорском 
прошлом. Сама же кандидат в 
президенты хотела, с одной сто-
роны, не пугать потенциальных 
избирателей своими знаниями 
о криминальном мире, с дру-
гой – сделать при этом ставку 
на преступления Трампа против 
народа.

Камала то поддерживала 
одну идею и продвигала те или 
иные законы, то вскоре броса-
ла всё или сильно меняла свой 
посыл. Складывалось впечатле-
ние, что у нее нет единой про-
граммы. Рейтинги в сравнении 
с другими кандидатами стали 
стремительно падать, и уже в 
октябре 2019-го, меньше чем 
через год после начала кампа-
нии, Харрис отказалась от мыс-
ли стать президентом.

Джо и Камала
На первый взгляд союз 

Джо Байдена и Камалы Харрис 
кажется максимально гармо-
ничным. Однако при малейшем 
углублении можно понять, что 
у этой парочки имеется много 
вопросов друг к другу.

Во-первых, еще в прошлом 
году, баллотируясь в президен-
ты, Харрис открыто противо-
стояла своему сопартийцу 
Байдену, припоминая ему про-
шлые грехи.

Дело в том, что Джо Байден 
работал в Сенате, когда Камала 
была еще совсем ребенком и 
сталкивалась с той самой расо-
вой нетерпимостью. Именно 
Байден в те годы сотрудничал 
с сенаторами, выступавшими 
за сегрегацию (разделение по 
признакам) народа США и за 
расширение применения смерт-
ной казни.

Байден и Харрис по сей день 
не во всем находят согласие, и 
это нередкая ситуация в прави-
тельстве США. Тем не менее они 
стараются слышать друг друга 
и работать сообща. Насколько 
успешным окажется этот тан-
дем, покажет время.

Поговаривают, Джо Байдену 
почти не из кого было выбирать 
своего будущего соратника по 
управлению страной. Он изна-
чально заявил, что хочет сделать 
вице-президентом темнокожую 
женщину, открыто намекая на 
супругу Барака Обамы Мишель. 
Трудно сказать, как всё было 

на самом деле, но, возможно, 
после отказа бывшей первой 
леди Байден и пришел к Камале 
Харрис – чуть ли не единствен-
ной женщине в Сенате, которая 
соответствовала его требовани-
ям.

Нельзя сказать, что Байден 
и Харрис сблизились благодаря 
исключительно предвыборной 
кампании. Раньше Камала очень 
тесно дружила со старшим 
сыном политика Бо, который 
скончался от рака в 2015 году.

«В первую очередь я узнала 
Джо как вице-президента. Но 
по-настоящему я узнала его как 
отца, любившего Бо, моего доро-
гого друга, которого мы вспоми-
наем и сегодня», – отдала дань 
уважения семье Байдена Харрис 
во время своего первого высту-
пления в новом статусе.

Под секретом
Кажется, главной страстью 

Камалы всегда была работа. 
Мужчинам она предпочитала 
уделять минимум свободного 

времени. Да и то пыталась совме-
щать любовь со службой: все ее 
кавалеры так или иначе были 
связаны с правосудием и поли-
тикой и работали бок о бок с ней.

Считается, что в середи-
не 1990-х Камала состояла в 
отношениях со спикером зако-
нодательного собрания штата 
Калифорния Уилли Брауном, 
а в нулевых – с мэром Сан-
Франциско Гэвином Ньюсомом, 
который сегодня уже дослужил-
ся до звания губернатора своего 
штата.

Кстати, именно в момент 
этого романа женщина и полу-

чила должность прокурора Сан-
Франциско.

В 2014-м, незадолго до 
50-летнего юбилея, Харрис 
впервые вышла замуж. Ее 
избранником стал совладелец 
крупнейшей американской юри-
дической компании, выходец из 
семьи еврейских эмигрантов 
Дуглас (Даг) Эмхофф – ровес-
ник женщины, с которым они 
родились с разницей буквально 
в несколько дней.

По словам пары, это была 
любовь с первого взгляда. Камалу 
и Дага познакомила общая под-
руга, устроив им свидание всле-
пую. Кажется, с того самого 
вечера они решили быть вместе 
навсегда – и устроили помолвку 
уже через 5 месяцев после перво-
го совместного вечера.

У 56-летней Камалы нет соб-
ственных детей. Но она считает 
таковыми сына и дочь Дугласа 
– молодые люди в свою очередь 
называют жену отца «момалой». 
Если судить по местному слен-
гу, таким словом дети обычно 

называют подруг своих матерей, 
которые тесно общаются с ними 
и принимают немалое участие в 
их жизни.

К слову, Камала-«момала» 
действительно дружит с быв-
шей женой своего мужа и гор-
дится этим. В недавних интер-
вью Харрис называла свою 
семью прогрессивной и расска-
зывала, что нередко проводит 
время с пасынком, падчерицей 
и их матерью.

«Второй 
джентльмен»

Вы когда-нибудь слышали 
хоть что-то интересное о супру-
гах американских вице-прези-
дентов? Вполне возможно, что 
скоро впервые услышите! Дело в 
том, что народ уже успел полю-
бить не только саму Камалу, 
но и ее мужа Дага, страницы 
в соцсетях которого с каждым 
днем набирают всё больше под-
писчиков.

Эмхофф в своем микроблоге 
часто посвящает трогательные 
послания жене, а также всегда 
находится рядом с ней во вре-
мя публичных выступлений и 
иногда даже помогает успокоить 
собравшуюся публику. К приме-
ру, в прошлом году именно он 
защитил супругу от разгневан-
ной активистки, которая залез-
ла на сцену, отобрала у Харрис 
микрофон и начала возмущен-
но в него кричать. Микрофон 
вернулся в руки выступающей 
лишь благодаря Дагу.

В минувшем августе, когда 
Камала стала претендовать на 
звание вице-президента, Дуглас 
взял бессрочный отпуск в своей 
компании, чтобы помочь ей в 
продвижении.

Мужчина уже выразил 
готовность отказаться от карье-
ры правозащитника и занять-
ся благотворительностью. 
Кажется, он с гордостью при-
нял звание первого «второго 
джентльмена» в истории США – 
и в будущем вряд ли откажется 
от права стать «первым».

Дело в том, что Камале уже 
прочат роль первой женщины-
президента США. До выборов 
2024 года у нее будет возмож-
ность набраться недостающего 
опыта, доработать свой имидж 
и делом доказать свою заинте-
ресованность в судьбе страны, 
отмечает elle.ru.

К тому же в местных СМИ 
открыто обсуждают возмож-
ность получения Харрис пре-
зидентского кресла досрочно: 
все-таки преклонный возраст 
Джо Байдена не может не 
вызывать сомнений в состо-
янии его здоровья и наличии 
сил на бурную политическую 
деятельность, которая подра-
зумевает постоянные встречи, 
перелеты, собрания и другие 
мероприятия.

Джо Байден и 
Камала Харрис.

Камала Харрис и ее муж Даг Эмхофф.
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«Из вещей – два чемодана,  
два рюкзака и бело-красно-

белый флаг»
Семья из Минска два года назад переехала в США – и у них всё получилось.

У Татьяны Пустаход была 
вполне устроенная жизнь в 
Минске: хорошая работа, семья 
и друзья, собственная недви-
жимость и путешествия. В 2018 
году они с мужем решились на 
переезд в США – и не пожалели. 
Татьяна рассказала, как прохо-
дила адаптация к новому месту, 
сколько денег нужно для ком-
фортной жизни на юго-востоке 
Штатов и как из-за океана вос-
принимаются события последних 
месяцев в Беларуси.

«В Беларуси школу 
рассматривают как 
служанку политики»

– Я работала маркетоло-
гом в автоцентре на проспекте 
Независимости. Эта компания 
мне очень нравилась – скучаю 
по ней. К маркетингу я пришла 
не сразу. У меня два образования 
– исторический факультет БГУ и 
Высшая школа управления и биз-
неса БГЭУ, где позже получила 
диплом маркетолога.

После окончания истфака я 
четыре года работала учитель-
ницей в боровлянской школе и 
детском онкологическом центре. 
Параллельно защитила магистер-
скую и кандидатскую диссерта-
ции по истории.

Мне нравилось работать с 
детьми. Многие считают, что это 
сложно, но я не согласна. Главное 
– найти к детям подход. До сих 
пор общаюсь со своими бывши-
ми учениками.

Почему я решила сменить 
сферу деятельности? В шко-
ле ты сильно ограничен: если 
хочешь покреативить, сделать 
что-то необычное, выйти за рам-
ки системы, это воспринимают 
с подозрением, и на практике 
сложно реализовать свои идеи.

В Беларуси школу рассматри-
вают как служанку политики, как 
инструмент поддержания госу-
дарственного строя. Например, 
учителей заставляют агитировать 
учеников вступать в БРСМ. Я 
этим никогда не занималась. Ни 
один мой ученик не вступил в 
эту организацию с моей подачи. 
В школе знали о моей позиции. 
Когда я захотела быть наблю-
дательницей на выборах в 2010 
году, мне отказали.

Еще одной причиной уйти из 
школы стала низкая зарплата.

Я выбрала маркетинг. Отнесла 
документы в экономический уни-
верситет и пошла на собеседова-
ние в автоцентр. Изначально меня 
взяли администраторкой шоуру-
ма, но меньше чем через три меся-
ца повысили до маркетолога.

«События 2020 года  
в Беларуси для меня  

не стали неожиданностью»
– Конкретной цели пере-

ехать именно в Америку у меня 
не было. По натуре я человек 
авантюрный. Мне хотелось путе-
шествовать и узнавать новое. Но 
главные причины – это полити-
ческая ситуация и экономическая 
нестабильность в нашей стране.

Еще в средней школе мне 
было понятно, в каком государ-
стве мы живем. Поэтому собы-
тия 2020 года для меня не стали 
неожиданностью. В Беларуси я 
всегда чувствовала незащищен-
ность со стороны государства.

После Плошчы-2006 у меня 
были проблемы в университете: 
пугали отчислением и выселени-
ем из общежития, звонили роди-
телям, заставляли уехать на это 
время из Минска домой в Оршу. 
Помню ощущение тотальной 
несправедливости, чувство, что 
чиновники решают мою судьбу.

– Какие мысли были у твоего 
мужа по поводу эмиграции?

– Я познакомилась с буду-
щим мужем во время работы 
в Боровлянах. Максим работал 
врачом-онкологом в РНПЦ дет-
ской онкологии, гематологии и 
иммунологии.

У него был свой интерес к эми-
грации – профессиональная реали-
зация. Многие его коллеги переез-
жали работать в Европу и успешно 
адаптировались там. В Беларуси 
Максим работал на двух работах: 
в онкологическом центре и, чтобы 
оставаться на плаву, подрабатывал в 
частном медицинском центре.

Отец Максима – военный 
врач. Их семья часто переезжала 
в СССР, жила в ГДР. И Максим, 
и я начали участвовать в лотерее 
Green Card еще до нашего знаком-
ства. Когда мы поженились в 2015 
году и начали заполнять две анке-
ты, наши шансы удвоились.

Но цели уехать именно в 
США не было. В 2014 году мы 
конкретно задумались о Польше 
и взялись за польский язык. Там 
Максим мог сразу же работать 
со своим дипломом. Еще мы рас-
сматривали Канаду с ее програм-
мой Express Entry. Там начисля-
ют баллы за образование, опыт 
работы и т.д. Если их хватает, то 
можешь переезжать.

Но в мае 2017 года после 
девяти лет участия мы выиграли 
«грин-карту».

«Когда говорили друзьям, 
что переезжаем  

в Шарлотт, все очень 
удивлялись»

– Когда столько лет проверя-
ешь в мае – и ничего, уже при-
выкаешь и думаешь: «Снова не 
я». А тут была такая эйфория! 
Начинаешь радоваться, кричать, 
перепроверять. Хотелось расска-
зать всему миру. В 2008 году я 
была в Америке по программе 
Work and Travel, но переезд туда 

казался чем-то невероятным.
Потом успокаиваешься, пони-

маешь, что выигрыш не дает сто-
процентной гарантии, что полу-
чишь вид на жительство. Нужен 
примерно год, чтобы подгото-
виться, оформить документы, 
получить визы. Эйфория прохо-
дит – и дальше начинается кро-
потливая работа, изучение все-
го необходимого, прохождение 
интервью в посольстве США.

Участие в лотерее бесплатное, 
но подготовка к переезду доста-
точно накладная. За перевод и 
заверение документов мы запла-
тили 150 долларов. Медкомиссия 

обошлась в 190 долларов на каж-
дого взрослого и 160 на ребенка. 
Виза – 330 долларов на человека. 
«Грин-карта» – 220 долларов на 
каждого. На семью из трех чело-
век вышло почти 2400 долларов. 
Плюс расходы на оформление 
шенгенской визы и поездку в 
посольство США в Варшаве.

– Как вы выбирали место 
для переезда?

– Когда говорили друзьям, что 
переезжаем в Шарлотт, все очень 
удивлялись. Спрашивали, поче-
му не Нью-Йорк, Сан-Франциско 
или другой город, известный по 
голливудским фильмам.

Но к выбору места житель-
ства надо подходить рациональ-
но. Мы изучали стоимость жиз-
ни, недвижимости, рынок тру-
да, погоду, анализировали кри-
минальную обстановку. В итоге 
остановились на Шарлотт, штат 
Северная Каролина.

Регион очень перспективный: 
нет проблем с работой и относи-
тельно низкие цены на недвижи-

мость. Находится на Восточном 
побережье, отсюда дешевле и 
короче перелеты в Европу. В 
автомобильной доступности 
Вашингтон, Атланта, Майами, 
Нью-Йорк и другие города.

Максиму хотелось четыре 
сезона: здесь комфортная темпе-
ратура, все поры года, мягкая и 
короткая зима, красивая приро-
да. Близко и до океана, и до гор, 

а, значит, много вариантов актив-
ного отдыха круглый год.

– Как вы переезжали: налег-
ке или отправляли контейнеры 
с вещами?

– Мы переезжали очень аске-
тично! Из вещей – два чемодана и 
два рюкзака. Документы, немно-
го одежды, книги, небольшая 
аптечка и бело-красно-белый 
флаг – все наше имущество для 
новой жизни.

– Сложно было найти первое 
жилье и наладить быт?

– Я нашла в Facebook рус-
скоязычное сообщество города 
Шарлотт и написала что-то вро-
де: «Мы семья из трех человек. 
Прилетаем 11 июня 2018 года. 
Какие есть варианты жилья?» – 
и прикрепила фото котика (это 
половина успеха!).

Было много радушных откли-
ков. Несколько человек предло-
жили встретить нас в аэропорту. 
А одна семья как раз уезжала 
на лето в Беларусь и предложи-
ла арендовать их таунхаус. Так 
совпало, что они тоже были из 
Боровлян. Сначала договарива-
лись на три месяца, но потом 
жили, пока не заселились в свой 
дом. Нам повезло – там уже была 
мебель и посуда.

Вообще тут нет проблем с 
обустройством. На маркетплей-
се в Facebook можно купить 
хорошую недорогую мебель или 
даже забрать ее бесплатно – мно-
гие отдают при переезде. Есть 
магазины Goodwill, похожие на 
комиссионки. За десять долларов 
я купила там хороший шкаф.

Очень помогает IKEA, есть 
большая сеть гипермаркетов 
Walmart c бюджетными ценами.

Мусорки – очень популяр-
ная тема. Например, тебе надоел 
твой диван или стулья. Ты про-
сто выставляешь их вдоль доро-
ги напротив своего дома. Люди 
могут взять их себе, а если нико-
го не заинтересуют, то мусорная 
машина их заберет. Поэтому 
советую не переживать из-за 
вещей. Они здесь стоят недорого.

«Для бытового уровня 
английского было 
достаточно, но для 
профессиональной 
реализации – нет»

– Легко ли было с работой? 
Мешал ли языковой барьер?

– Практически сразу после 
переезда мы начали искать рабо-
ту. И тут же поняли, что нам не 
хватает английского. Мы учили 
его в школе, университете, ходи-
ли на разные курсы.

Когда узнали, что выиграли 
«грин-карту», то стали зани-
маться с репетитором онлайн. 
Преподаватель ставил нам уро-
вень Intermediate. Но по приезде 
мы поняли, что на самом деле 
говорим и понимаем ниже сред-
него. Для бытового уровня доста-
точно, но для профессиональной 
реализации – нет. Когда прохо-
дишь интервью, чувствуешь себя 
некомфортно.

В Шарлотт я пошла на кур-
сы в Central Piedmont Community 
College, а потом на бесплатные 
занятия при местной церк-
ви. При церквях учат волонте-
ры – люди без педагогического 
образования. А в колледжах уже 
более серьезная программа. Но 
лучшая практика языка – работа 
в американской компании.

Поиск работы – сама по себе 
работа на полный день. Ты рас-
сылаешь сотни резюме, но почти 
нет фидбека (ответной реакции). 
Отвечают на процентов двадцать 
запросов. Здесь многоступенча-
тые интервью: сначала с рекруте-
ром, потом с менеджером, коман-
дой, главным менеджером.

Здесь никто не скажет, что 
тебя не взяли из-за нехватки язы-
ка, потому что это дискримина-
ция. В резюме нет фото, указания 
возраста и пола – тоже чтобы 
избежать дискриминации.

Я подавалась в маркетинг, 
но из-за недостаточного уровня 
английского эти попытки при-
шлось отложить. Устроилась 
работать в детский сад асси-
стенткой учителя. Проработала 
там две недели, узнала, что бере-
менна, и уволилась.

Было очень тяжело: боль-
шая ответственность, стресс и 
маленькая зарплата. После этого 
стала частной няней – работала 
четыре дня в неделю по 5–8 часов 
в день до самых родов. С моим 
активным двухлетним сыном 
Тимофеем это было непросто.

Одна из мам, за детьми кото-
рой я присматривала, познакоми-
ла меня с ребятами из Беларуси 
– у них своя маркетинговая ком-
пания. Там я проработала полго-
да, и это дало мне возможность 
добавить в резюме американскую 
компанию.

Еще занималась копирай-
тингом для Москвы, вела соц-
сети русской школы в Шарлотт. 
Конечно, это не та работа, о 
которой я мечтала. Но у меня 
двое детей – сын Тимофей и дочь 
Лиза, поэтому сейчас я не могу 
реализовать себя в полной мере. 
Отдать двух детей в детский сад 
здесь очень дорого.

Сейчас я работаю Preschool 
Teacher – дошкольным учителем в 
спортивно-образовательном цен-
тре. Это аналог наших детских 
садов, но со специальной учебной 
программой. Заработная плата 
невысокая, но работа выполня-
ет главные задачи – английский 
язык и социализация. Плюс дети 
там же пристроены: у Тимофея 
двадцатипроцентная скидка на 
обучение, а Лиза бесплатно оста-
ется в детской комнате.

После работы я могу ходить 
на тренировки, групповые заня-
тия и в бассейн – все это входит 
в мой контракт.

– А как с работой у Максима?
– Врач в США – это востре-

бованная и высокооплачиваемая 
работа. Однако иностранные 
медицинские дипломы тут не 
котируются. У Максима больше 
десяти лет стажа, но для него 
было только два варианта: учить-
ся в местном университете или 
самостоятельно готовиться и 
сдавать три сложных экзамена, 
каждый из которых включает 
программу нескольких курсов 
вуза.

Учеба в университете – это 
долго и дорого. Поэтому Максим 
после работы готовится к экзаме-
нам. Но даже после них ты дол-
жен сначала пройти резидентуру 
– отработать под руководством 
местного практикующего врача и 
сдать еще два экзамена.

На своей первой работе в 
телекоммуникационной сфере 
муж проработал почти три меся-
ца. Был промышленным альпи-
нистом. За это время получил 
местный сертификат (medical 
assistant) на основе своего дипло-
ма и нашел работу в медицин-
ском офисе.

Через два года Максим пере-
шел на работу в больницу. 
Сейчас он врач, который зани-
мается медицинскими исследо-
ваниями. Коронавирус помешал 
его планам: экзамен отложили. 
Поэтому будем ждать, когда все 
наладится.

Сколько тут стоит жизнь?
– Расскажи о стоимости жиз-

ни и ваших расходах.
– Аренда жилья обходится в 

1000–1200 долларов за таунхаус 

Первое жилье семьи 
в Шарлотт, 2018 год.

Получили ключи от собственного дома, ноябрь 2020 года.

Крещение Елизаветы – 
дочери Татьяны  
и Максима,  
17 октября 2020 года.
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или апартаменты с двумя спаль-
нями. У нас на аренду уходило 
1200 долларов в месяц. Недавно 
мы купили свой дом и переехали 
из Шарлотт в Ланкастер. Это уже 
в Южной Каролине, но относи-
тельно недалеко – как в Минске 
переехать из Зеленого Луга в 
Боровляны. Недвижимость здесь 
дешевле.

Кредит обходится нам почти 
в ту же сумму, какую мы пла-
тили за аренду, – 1290 долла-
ров. Ставка на наш дом всего 
2,89 процента, и это не какой-
то льготный кредит. Его выдают 
при наличии первого платежа 
от 3,5 процента от стоимости 
жилья. А мы в Колодищах стро-
или дом и в июле успели его про-
дать. На первый взнос в США 
нам хватило.

За газовое отопление и элек-
тричество платим в среднем 
100–120 долларов в месяц. Вода 
– 50–60 долларов. Мобильная 
связь – 100 долларов за две 
линии: безлимит по звонкам и 
интернету.

Мы живем в «одноэтажной 
Америке». Большие расстояния, 
поэтому все время на машине. 
Бензин дешевый: цена за галлон 
(почти 4 литра) – 2 доллара. То 
есть 1 литр стоит 50 центов. На 
две машины уходит долларов 150 
в месяц.

Автомобили здесь тоже 
намного дешевле, чем в Беларуси. 
Первую машину мы купили сра-
зу после переезда у небольшого 
дилера. Все остальные приобре-
тали на специальных аукционах. 
За два года сменили четыре или 
пять машин.

Если у американца в машине 
даже немного побит бампер, а 
страховка покрывает всю стои-
мость авто, то ему проще про-
дать машину на аукционе, чем 
возиться с ремонтом. Поэтому 
продается много хороших авто-
мобилей. Страховка на две 
машины нам обходится в 100 
долларов.

Отдельная статья расходов – 
медицинская страховка. В про-
шлом году моя страховка стоила 
60 долларов в месяц. У Максима 
была от работы: платил за нее 
долларов 20. После того как муж 
сменил работу и я добавилась в 
его страховку, она возросла до 
300 долларов.

У детей страховка бесплат-
ная, потому что пока у нас низ-
кий доход. Как бы ни ругали 
капиталистическую Америку, но 
здесь ощутимая господдержка 
для малоимущих. Когда зарпла-
та повышается до определенного 
уровня, бесплатную страховку 
отключают.

На еду уходит примерно 
700–800 долларов. Есть разные 
магазины. Нам нравится сеть 
Lidl – хорошее качество и евро-
пейские продукты. Можно найти 
магазины с нашими продуктами: 
без гречки и глазированных сыр-
ков не остались. Жаль, нет хлеба 
«Маг» с семечками, мне его не 
хватает.

Практически все детские 
сады тут частные. Чем младше 
ребенок, тем дороже. Обойдутся 
от 1000 до 1200 долларов в месяц. 
То есть стоимость садика – это 
практически стоимость жилья. 
Поэтому если рождается ребе-
нок, а у мамы не очень высо-
кая зарплата, то проще быть 
дома, тем более если ребенка 
два. Поэтому здесь часто рожают 
погодков.

Когда мы только переехали, 
то укладывались в 2700 долларов. 
Сейчас наши расходы возросли. 
Постепенно растут и доходы. 
Даже сейчас у нас достаточно 
комфортная жизнь. И мы ста-
раемся развиваться, чтобы реа-
лизовать себя профессионально 
и выйти на еще более высокий 
уровень. Все, кто говорил: «Вы 
там никому не нужны, будете 
мыть пол в «Макдональдсе», –
теперь спрашивают, как запол-
нить Green Card.

«Многие мигранты, 
приехав, не могут сразу 

реализовать себя 
в профессии и начинают 
жаловаться на Америку»

– Какие впечатления после 
двух с половиной лет жизни в 
Америке?

– Эмиграция – это сложный 
процесс. Ты уехал из зоны ком-
форта и практически начинаешь 
жизнь заново. Если тебе не хва-

тает английского, то профессио-
нально начинаешь на несколько 
уровней ниже.

Я очень хочу попасть в отдел 
маркетинга крупной компании, 
но пока дальше первого круга 
собеседований я не проходила. 
Это бьет по самолюбию. С дру-
гой стороны, у нас не было боль-
ших ожиданий, мы были готовы 
начинать все с нуля.

Многие мигранты, приехав, 
не могут сразу реализовать себя 
в профессии и начинают жало-
ваться на Америку. Но я скажу, 
что для эмиграции тут многие 
процессы очень хорошо постав-
лены. Например, здесь нет 
автошкол. Главное – успешно 
показать свои навыки вождения 
на экзамене. Нам удалось полу-
чить права за первую неделю 
пребывания в США.

Мне нравится, что здесь 213 
солнечных дней в году. Это хоро-
шо влияет на настроение и само-
чувствие.

Американцы очень добро-
желательные, всегда здоровают-
ся и улыбаются. Мне нравятся 
эти улыбки и small talks, хотя 
наши люди могут сказать, что 
они неискренние. Но это не так, 
американцы просто хорошо вос-
питаны.

Тут часто говорят компли-
менты и очень корректны в 
общении. Здесь не услышишь 
вопросов вроде «Когда соби-
раешься рожать?» или «Какая 
у тебя зарплата?». На дорогах 
очень вежливы и соблюдают 
правила. Хорошо отлаженная 
безбарьерная среда.

Во время коронавируса госу-
дарство делает всё возможное, 
чтобы минимизировать потери. 
В марте во время локдауна нам 
выплатили по 1200 долларов на 
каждого взрослого и по 500 на 
каждого ребенка. 1 января дали 
по 600 долларов каждому члену 
семьи и сейчас рассматривают 
возможности новых выплат.

«После событий 2020 года 
мне часто пишут и 

говорят, что теперь лучше 
понимают мое решение 

эмигрировать 
из Беларуси»

– Как ты переживаешь собы-
тия в Беларуси?

– Активно слежу за событи-
ями, подписана на все каналы. 
Очень больно, меня просто раз-
рывает! Вдвойне – оттого, что 
некоторые близкие не разделяют 
мою гражданскую позицию.

Есть и позитив: рада, что 
народ проснулся, начал пони-
мать, в какой стране живет. 
Потому что даже для многих 
людей моего возраста такая 
жестокость со стороны госу-
дарства была неожиданной. Но 
какую огромную цену пришлось 
заплатить обществу за это про-
зрение!

В США очень большая бело-
русская диаспора. Мы прово-
дили встречи солидарности 
и организовали сбор средств. 
Обращались к сенаторам, чтобы 
утвердили Belarus Democracy 
Act. Я сначала писала сенаторам 
от Северной Каролины, а когда 
переехала, то и от Южной. И 
получила ответы на свои обра-
щения.

Реакция на родине была раз-
ная – от одобрения до обиды. 
Некоторые знакомые писали: 
«Зачем вы из Америки лезете? 
Хотите обложить нас санкция-
ми, нам от этого будет только 
хуже!» Но невозможно спокойно 
смотреть на то, что происходит в 
Беларуси!

Мы еще не граждане США, 
а постоянные резиденты. Но 
мы видим, что наши права 
соблюдаются. При необходи-
мости мы можем отстаивать 
их в суде.

Здесь силовые структуры – это 
защита, а не источник опасности. 
Чувствую себя в безопасности, 
мне не страшно за себя и свою 
семью. После событий 2020 года 
мне часто пишут и говорят, что 
теперь лучше понимают мое реше-
ние эмигрировать из Беларуси.

Этим летом мы планиро-
вали прилететь на родину в 
гости, но сначала из-за ковида, а 
потом из-за политической ситу-
ации изменили свое решение. 
Надеемся, что в следующий раз 
прилетим уже в новую, свобод-
ную Беларусь.

Што трэба ведаць пра Пагоню 
і бел-чырвона-белы сцяг

«Пагоні» больш за 700 гадоў. А бел-чырвона-белы сцяг узнік на яе аснове.
Герб «Пагоня» – ваяр з узнятым мячом 

на белым кані ў чырвоным полі – вядомы ў 
Беларусі з глыбокай старажытнасці.

У якасці дзяржаўнага герба Вялікага 
Княства Літоўскага, старажытнай белару-
скай дзяржавы, яе пачаў выкарыстоўваць 
вялікі князь Віцень напрыканцы XIII ста-
годдзя.

«Віцень нача княжыці над Літвою 
ізмыслі сабе герб і ўсяму княству Літоўскаму 
пячаць: рыцэр збройны на кане з мячэм, ежэ 
ныне нарычут Пагоня», – піша Густынаўскі 
летапіс.

Чаму «Пагоня»? Так называўся высака-
родны звычай, пашыраны ў нашых землях.

Пячатка Вітаўта Вялікага, 1385 год.

Пячатка князёў Кобрынскіх, 1387 год.
У выпадку раптоўнага нападу ворагаў – 

вось наляцелі чужынцы, схапілі каштоўныя 
рэчы і дзяцей у палон – усе мужчыны, 
якія маглі трымаць зброю, сядалі на коней 
і пераследавалі захопнікаў, каб вызваліць 
забраных суайчыннікаў.

У часы вялікага князя Ягайлы (XIV ст.) 
на шчыце «Пагоні» з’явіўся шасціканцовы 
крыж – знак венгерскіх каралёў. Адбылося 
гэта пасля таго, як вялікі князь ажаніўся з 
Ядзвігай, польскай каралеўнай венгерска-
га паходжання. Знак той нагадваў здаўна 
вядомы нашым продкам Ярылаў крыж – 
сімвал бога сонца і ўрадлівасці.

Прыгажэнная Пагоня з гербоўніка 
1575 года.

Царква надала «Пагоні» іншую 
сімволіку: святары былі схільны лічыць яе 
выявай Святога Юр’я, нябеснага апекуна 
Беларусі.

Выявай «Пагоні» ўпрыгожаны ўсе 
дзяржаўныя дакументы тагачаснай Беларусі, 
старонкі «Літоўскай Метрыкі» і «Статутаў».

Выява Пагоні на Статуце 
(канстытуцыі) ВКЛ 1588 года.

«Пагоня» была на сцягах беларуска-
літоўскага войска ва ўсіх вырашальных 
бітвах тых часоў – ад Грунвальда да Оршы.

Пасля Люблінскай уніі «Пагоня» нароўні 
з польскім белым арлом змяшчалася на гер-
бе Рэчы Паспалітай і на каралеўскім сцягу.

Не разбіць, не спыніць, 
не стрымаць!

Нават пасля падзелаў Рэчы Паспалітай 
у XVIII стагоддзі, калі Беларусь трапіла 
пад уладу Расіі, «Пагоня» засталася гербам 
беларускіх губерняў.

Яна трапіла на значкі расійскіх войскаў, 
размешчаных у Беларусі (напрыклад, 
Гродзенскага гусарскага), і нават на герб 
Расійскай імперыі.

Пячатку з «Пагоняй» меў і Кастусь 
Каліноўскі – кіраўнік паўстання 1863 года.

На пачатку ХХ стагоддзя класік бела-
рускай літаратуры Максім Багдановіч 
прысвяціў старажытнаму гербу пранікнёны 
патрыятычны верш:

Усё лятуць і лятуць тыя коні,
Срэбнай збруяй далёка грымяць…
Старадаўняй Літоўскай Пагоні
Не разбіць, не спыніць, не стрымаць!

Новы канон «Пагоні»
У 1918-м «Пагоня» стала дзяржаўным 

гербам Беларускай Народнай Рэспублікі – 
першай незалежнай беларускай дзяржавы 
новага часу.

Калі напрыканцы 1980-х разгарну-
лася барацьба за незалежнасць Беларусі, 
«Пагоня» з’явілася каля лагатыпаў падполь-
ных улётак і першых незалежных газет. 
Харугвы з ёй неслі на чале шэсцяў. З’явіліся 
новыя карціны па яе матывах і песні пра яе.

З аднаўленнем незалежнасці ў 1991-м 
«Пагоня» зноў набыла дзяржаўны статус.

Выдатныя мастакі Яўген Кулік, Уладзімір 
Крукоўскі і Леў Талбузін выпрацавалі для 
яе новы канон. Яны надалі шасціканцоваму 
крыжу на шчыце выгляд крыжа Еўфрасінні 
Полацкай, святой заступніцы Беларусі. На 
«Пагоні» прысягала беларускае войска. Яна 
ўпрыгожвала тэкст Канстытуцыі і трыбуну, 
на якой прысягаў прэзідэнт.

Эталон дзяржаўнага герба 1991–1995 
гадоў.

Рэнегаты
Аднак у 1995-м Аляксандр Лукашэнка, 

каб атрымаць падтрымку і грошы Расіі, 
узяў курс на русіфікацыю. У атмасферы 
застрашвання быў абвешчаны «рэфе-
рэндум». Сярод пытанняў былі змена 
дзяржаўнай сімволікі і ўвядзенне рускай 
мовы ў якасці дзяржаўнай.

Каб матываваць гэтую змену, пра-
паганда карысталася беспардоннымі 
фальсіфікацыямі.

Рэжысёр Юрый Азаронак (цяпер яго-
ны сын працуе на СТБ) зняў фільм «Дзеці 
хлусні», у якім даводзіў, што «Пагоня» і бел-
чырвона-белы сцяг… фашысцкія, на той 

падставе, што беларусы іх выкарыстоўвалі 
ў часы нямецкай акупацыі. Пра тое, што 
«Пагоня» стагоддзямі існавала перад той 
вайной, фільм змоўчваў. Як і тое, што пад 
акупацыяй свае нацыянальныя сцягі выму-
шана выкарыстоўвалі ўсе: ад французаў да 
арміі Уласава. Якое супадзенне: Беларусь 
адзіная адраклася ад нацыянальнай 
сімволікі і ператварылася ў адну з самых 
бедных краін Усходняй Еўропы з нізкімі 
заробкамі.

Зрэшты, па заробках беларусаў пачына-
юць абганяць нават краіны Балкан, напры-
клад, Румынія і Балгарыя ўжо апярэдзілі.

Адказ прапагандыстам, якія спрабуюць 
называць «Пагоню» і БЧБ калабаранцкімі 
сімваламі, добра ў свой час сфармуляваў 
Васіль Быкаў: «Калі Гітлер насіў штаны, то 
нам без штаноў хадзіць?»

Немцы, шведы, украінцы, літоўцы – усе 
трымаюцца сваёй нацыянальнай сімволікі 
і будуюць нацыянальныя дзяржавы. Ва 
ўсёй Еўропе толькі Беларусь пагналася за 
халяўнымі расійскімі грашыма.

Гэта, бадай, самая ганебная пагоня ў 
беларуская гісторыі.

Але гістарычнае значэнне «Пагоні» 
такое, што сцерці яе з памяці не ўдалося. 
Як і бел-чырвона-белы сцяг.

Бел-чырвона-белы сцяг
«Пагоня» сягае каранямі ў сівую 

даўніну, а вось нацыянальны сцяг быў 
кадыфікаваны адносна нядаўна. Беларусы 
здаўна шанавалі спалучэнне белага і чырво-
нага колераў.

На карціне XVI ст. «Бітва пад Оршай» 
пікі ваяроў ВКЛ упрыгожваюць сцяжкі з 
выявай чырвонага крыжа на белым полі – 
крыжа Святога Юр’я.

Чаргаванне белых і чырвоных палос 
можна бачыць і на сцягах каралёў Рэчы 
Паспалітай. У хрысціянскай сімволіцы 
чырвоны пас (або крыж) на белым полі 
сімвалізаваў кроў Хрыста.

Аднак бел-чырвона-белы сцяг у 
сённяшнім выглядзе, у адрозненне ад 
«Пагоні», мае канкрэтнага аўтара.

Сцяг стварыў у 1917 годзе Клаўдзій 
Дуж-Душэўскі.

Да яго, маладога архiтэктара, студэн-
та Пецярбурскага горнага iнстытута и 
актыўнага грамадскага дзеяча, з просьбай 
зрабіць эскіз нацыянальнага сцяга звярнуліся 
беларускiя арганiзацыi Пецярбурга.

«Беларусы [даўней] лічылі сваім 
дзяржаўным сцягам белую Пагоню на чыр-
воным полі”, – пісаў ва ўспамінах Дуж-
Душэўскі. Рух за незалежнасць хацеў ства-
рыць сабе сцяг больш адрозны ад герба, як 
было ў іншых, дзяржаўных народаў.

Усім да душы
Створаны Дуж-Душэўскім сцяг быў 

упершыню ўзняты ўвесну 1917 года на 
будынку Беларускага таварыства дапамогi 
пацярпелым ад вайны ў Пецярбургу (Дуж-
Душэўскi быў супрацоўнiкам гэтага тава-
рыства). А 12 сакавiка ў Мінску ўпершыню 
адбылося масавае свята – нацыянальны 
Дзень беларускага значка. Бел-чырвона-
белыя значкi, кукарды і сцяжкi можна было 
пабачыць паўсюль на вулiцах.

Бел-чырвона-белую стужку ў 1917-м 
сталі насіць і вайскоўцы-беларусы на фран-
тах Першай сусветнай вайны, каб пазна-
ваць сваіх. Дзякуючы франтавікам БЧБ і 
замацаваўся.

У снежнi 1917 года ў Мінску падчас 
Усебеларускага з’езда, які мусіў выра-
шыць будучыню краіны пасля вайны, 
бел-чырвона-белы сцяг ужо адзiнадушна 
прызнаваўся нацыянальным сімвалам 
Беларусi. Ён усім адразу прыйшоўся да 
душы: светлы, зыркі і непаўторны.

Ён стаў дзяржаўным сцягам Беларускай 
Народнай Рэспублікі.

За саветамі ж сцяг быў забаронены. 
За яго выяву можна было страціць пра-
цу, а то і жыццё. Тады ж чырвоны пас на 
сцягу набыў новы сэнс – кроў патрыётаў, 
пралітая за айчыну.

Бел-чырвона-белыя сцягі ўздымаліся над 
калонамі людзей, якія ішлі ў Курапаты на 
Дзяды ў 1988 годзе – у дзень першай масавай 
акцыі за незалежнасць. Нацыянальны штан-
дар быў дзяржаўным у 1991–1995 гадах, на ім 
прысягала войска, пад ім прымаліся законы і 
абіраўся першы прэзідэнт краіны. Пасля, як 
і «Пагоня», бел-чырвона-белы сцяг быў пра-
дадзены за лёгкія расійскія грошы.

Міроны
Бел-чырвона-белы сцяг і «Пагоня» – 

сімвалы змагання беларусаў за свабоду. З 
нацыянальным сцягам звязана легендарная 
постаць Мірона – невядомага, які ўздымае 
сцягі на самых высокіх і небяспечных пун-
ктах. «Міронам» ён падпісваўся ў цыдулках, 
прымацаваных да штандараў.

Парадаксальна, але ўлады таксама 
патроху пачыналі разумець, што гісторыю 
не сатрэш.

«Пагоня» вярнулася на герб Віцебскай 
вобласці. Для яе знайшлі і афіцыйнае 
вызначэнне – «гістарычны сімвал Беларусі».

Сцяг жа застаецца «незарэгістраванай 
сімволікай». 25 гадоў некаторыя палітыкі 
спрабавалі ўтаптаць яго ў бруд, здымаючы, 
рвучы на шматкі і загадваючы высцілаць 
нацыянальнай святыняй падлогі аўтазакаў.

Але падзеі 2020 года паказалі, якія 
сімвалы застаюцца мілыя сэрцу беларусаў, 
за пару тыдняў без усякага прымусу ўся 
краіна ўкрылася бел-чырвона-белымі 
сцягамі і знакамі.

Жнівень–лістапад 2020-га напоўнілі 
новым сэнсам і метафару пра «чырвоны пас 
на белым тле радзімы» – ізноў пралілася 
кроў патрыётаў.

Чырвона-зялёны сцяг прыдумалі 
сталіністы

Напрыканцы 1940-х Сталіну 
спатрэбілася стварыць сцягі саюзных 
рэспублік СССР, асабліва тых, якія былі 
членамі ААН. Яны былі выраблены на 
аснове сцяга савецкай імперыі.

Для сцяга БССР у якасці адметнасці 
выбралі беларускі народны арнамент.

Тады ў архівах знайшлі малю-
нак вышыўкі на ручніку, зроблены ў 
1917-м сялянкай Матронай Маркевіч з 
в.Касцілішча Сенненскага раёна. Вышыўка 
называлася «Узыходзячае сонца». Мастак 
Гусеў падрыхтаваў праект на аснове гэтага 
малюнка з пэўнымі сімвалічнымі дадаткамі. 
Гэты сцяг і зацвердзілі ў 1951 годзе.

Герб БССР трохі даўнейшы. Ён быў 
прыняты ў 1927-м, таксама на аснове гер-
ба СССР. Спачатку на ім былі надпісы на 
чатырох дзяржаўных мовах: беларускай, 
рускай, польскай і ідыш. Але ў 1937-м поль-
скую і ідыш прыбралі.

Такім чынам, гэты герб маладзейшы за 
«Пагоню» прынамсі на сем стагоддзяў, а 
сцяг – на 34 гады за бел-чырвона-белы.

Прафанацыя сімволікі
Цяперашнія сцяг і герб распрацава-

ны на аснове савецкіх. З іх папрыбіралі 
толькі камуністычныя лозунгі. З лозунгамі 
даходзіла, дарэчы, да смешнага.

Так, указам Прэзідыума Вярхоўнага 
Савета БССР ад 20 лістапада 1938 года 
быў удакладнены пераклад на беларускую 
мову дэвіза на гербе, ён стаў чытацца як 
«Пралетарыi ўсiх краiн, еднайцеся!».

Як успамінаў тагачасны кіраўнік спраў 
Саўміна Яўген Калубовіч, ініцыятаркай 
змен, у тым ліку ўвядзення ў яго 
арфаграфічнай памылкі, была старшыня 
Вярхоўнага Савета БССР Надзея Грэкава.

Матывавала тым, што «яна як сакратар ЦК 
часта падпісвае «дырэктывы» калгасам, што 
ўжо пара пачынаць «злучную кампанію для ска-
та»; таму заклік «злучайцеся!» у дачыненні да 
пралетарыяту «неяк нядобра гучыць». А слова 
«яднайцеся» мусіла пісацца праз «е», каб падчас 
пераносаў не выйшла «яд-»…».

Нагадаем, ад рук сталіністаў у Беларусі 
загінула каля 200 тысяч чалавек, а ўсяго 
праз рэпрэсіі прайшло 600 тысяч. Пра гэта 
трэба памятаць так жа свята, як і пра ахвяр 
гітлерызму.
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i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы : 220030 М нск, вул.Энгельса, 3 а. 
Прыёмная: тэл. факс (017) 328 8 71. 

Рэкламны аддзел (017) 328 09.
.  

: . .  

ШАХМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

З  ПЕРШЫХ  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

5 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір АНТАРОВ Ч:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі ы ора ара уліна.
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Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
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першынство працягнецца 5–6 
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шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ ДУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

Працяг. Пачатак у  53- 2.
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ЖИЗН

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

СТОП-кРАН

ШАШкІ

Знаёмства
Актыўны карэспандэнт нашай рубрыкі Анатоль Панчанка 

прапануе пазнаёміцца з творамі расійскага кампазітара Рушана 
Валеева. Рушан не выканаў у афіцыйных спаборніцтвах звання 
майстра па шашачнай кампазіцыі, але, пазнаёміўшыся з яго 
творамі, вы пераканаецеся, што ён сапраўдны майстар.

№1 (гл.дыяграму) Белыя: 
a1, e1, f2, h2, c3, f6 (6).

Чорныя: b2, f4, h4, d6, h6, 
b8 (6)

e3(f2), c7, b2(c5), c3(g5) 
g7(f4), h8(e3), hd4(b4), g1, g3, 
c1 x.

№2 Белыя: c1, h2, c3, h4, 
c5, g5 (6).

Чорныя: a3, f6, h6, a7, e7, 
b8 (6)

d6(c5), e7(b4, b6, f8), 
g3(e7А), b2, f4, d8 x. А(g7), 

b2, f4, h8 x. 
№3 Белыя: a3, g3, b4, d4, h4, g5 (6).
Чорныя: b6, d6, c7, g7, f8, h8 (6).
bc5, a7(b6, f6), e7, g5(g7А), h6(f6), f4(g5), g7, h8 x. А(а3), h6(b2), 

f4(a1), fe5(b2), f6, f8 x.
№4 Белыя: c1, g1, b2, d2, e3, d4 (6).
Чорныя: g3, b4, b6, a7, c7, f8 (6).
e5(f2), f6, e7, bc3, e7(d6), c5, e3, е3 x.
№5 Белыя: c1, g1, b2, h2, a3, f4, h4, g5, f6 (9).
Чорныя: d4, b6, d6, h6, c7, g7, d8, h8 (8).
b4, f2, c5, c3(b2), a7(b6, c7), fg3(e3), f4,  g3(g7), f2(f6), e3(d6A), e7, 

h4(f4, e7), f6, f6 x. A(e5), d6(h4), b8, f4(c3), c1 x.
№6 Белыя: g1, b2, a3, c3, g3, b4, h4, g5, h6 (9).
Чорныя: a5, e5, b6, d6, f6, a7, e7, b8 (8).
f4, f2, g7(f6, d6), c5(d2), g3, c1(b4), c5, c3, a3 x.
Кампазіцыі пастаяннага аўтара Генадзя Андрэева рашыце 

самастойна.
№7 Белыя: a1, b4, c5, d2, d4, e1, e3, f6, h4 (9).
Чорныя: a7, b6, b8, d6, d8, e7, f4, g5, h2, h8 (10).
№8 Белыя: b6, c7, e1, e5, g3, h4 (6).
Чорныя: a5, b8, d6, e7, f4, g7 (6).

Вядомы майстар прапануе
Вадзім Булат, майстар гульні і кампазіцыі, вядомы не толькі 

ў нашай краіне, але і за яе межамі, спецыяльна для нашай 
рубрыкі прапануе наступную 100-клетачную праблему. Рашыце яе 
самастойна.

№9 (гл.дыяграму) Белыя: 
11, 16, 21, 40, 41, 43, 45, 49, 
50 (9).

Чорныя: 19, 20, 27, 29, 30, 
31, 32, 38, 42 (9).

Таксама прапануем 
рашыць самастойна 
дзве кампазіцыі нашага 
пастаяннага ўкраінскага 
аўтара Анатоля Баланюка.

№9 Белыя: 18, 19, 23, 38, 
42, 43, 45 (7).

Чорныя: 27, 29, 32, 34, 35, 
39, 40 (7).

№10 Белыя: 14, 18, 20, 22, 38, 42, 43 (7).
Чорныя: 25, 27, 29, 31, 33, 37 (6).

Складаны жанр
Другі ўкраінскі майстар – Уладзімір Рычка – прапануе сваю 

новую задачу на замыканне шашкі чорных.
№11 Белыя: шашкі 8, 12, 21, 22, 23, 28, дамкі 1, 29, 33, 35 (10).
Чорныя: шашкі 3, 11, 14, 17, дамка 26 (5).
23-19(34A), 39, 12-7!, 8, 48, 26 [17]. A(32), 35-40, 17, 2, 9, 20, 6, 35, 

40, 50 [45].
Свой твор гэтага складанага жанру на такое ж заданне прапануе 

і мінскі майстар Іван Наўроцкі.
№12 Белыя: шашкі 10, 13, 27, 37, дамкі 4, 16 (6).
Чорныя: шашкі 5, 12, 23, 28, 30, 34, 35, 38, дамка 48 (9).
16-21, 40(44A), 14 [5]. A(14), 44 [35].

Супаставім рашэнні
“Народная Воля” за 8 снежня 2020 года.
№1 – 40, 13, 4 x.
№2 – 13, 8, 22, 2 x.
№3 – 11, 24-19, 20, 7, 2 x.
№4 – 23-19, 17, 2(12), 17, 39 x.
№5 – 18, 23, 2, 7, 40, 20, 7 x.
№6 – 29-23, 3, 20 x.
№7 – 44, 39-33, 2, 37, 17-11 x.
№8 – 31, 7, 38, 3, 5 x.
№9 – e5, d8, f4, g1 x.
№10 – g5(h6:f4), c3, d8, h6 x.
№11 – d8, d6, d4, b6 x.
№12 – c3, d6, cd2, de3 x.
Aдказы даслалі Эдуард Дамброўскі, Віталь Варушыла, Іван 

Наўроцкі (Мінск), Уладзімір Бандарык (в. Лугавая Слабада 
Мінскага раёна), Леанід Жыхар, Фёдар Карпей (Мядзел), Ігар 
Ананіч (Гродна), Сяргей Бурко (Орша). Дзякуем за лісты і спадзя-
ёмся на вашу далейшую актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас рэдакцыі (220030 Мінск, вул.Энгельса, 
34а, “Шашкі”) або на электронны адрас shulga.checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА, міжнародны майстар спорту.

Вернет ли Виталий Жуковский  
былую славу БАТЭ?

У борисовской команды новый тренер. Что мы о нем знаем?

БУДЕМ ЗНАкОМЫ!

После тринадцати чемпи-
онств подряд борисовский БАТЭ 
два последних сезона до золота не 
дотягивается, довольствуясь всего 
лишь серебром.

Видимо, это и стало главной 
причиной того, что руководство 
клуба решило заменить главного 
тренера. Новым наставником БАТЭ 
стал Виталий ЖУКОВСКИЙ, 
который до этого 11 сезонов тре-
нировал команду «Ислочь» из 
Минского района.

Играл в БАТЭ
Футбольная карьера Виталия 

Жуковского только начиналась, 
когда он уже оказался в составе 
борисовского БАТЭ. У молодого 
игрока были неплохие перспекти-
вы, но судьба сложилась так, что из 
футбола пришлось уйти.

«Помню, 30 декабря 2002 года 
тренировались в крытом футболь-
ном манеже, столкнулся с двумя 
футболистами, которые упали мне 
на колено, – рассказывал Виталий 
«Народной Воле». – Дальше не 
очень удачная операция, нога нача-
ла отекать, и – прощай, футболь-
ная карьера! Поверьте, было очень 
обидно, потому что футболом 
занимался практически с четы-
рех лет, строил какие-то планы. 
Но бутсы пришлось повесить на 
гвоздь».

С футбольного поля – 
на рынок

После травмы парень около 
года сидел дома, затем начал искать 
работу. Устроился в компанию, 
которая делала коробки для моро-
женого, но не сработался с руко-
водством – резал правду-матку, не 
стесняясь.

После этого Виталий 

Жуковский поехал искать счастья 
в Минск. Работал грузчиком в 
мебельном магазине, затем друзья 
предложили место на строитель-
ном рынке в «Уручье».

«Там из продавцов можно было 
собрать не самую плохую команду 
высшей лиги, – говорит Виталий. – 
Как оказалось, многие игроки после 
травм или те, кто закончил карье-
ру, шли работать именно туда. 
Все-таки центральный рынок, вся 
страна приезжала закупать строй-
материалы. И, если у человека были 
хотя бы небольшая предпринима-
тельская жилка и мозги, то он себя 
неплохо чувствовал. Через некото-
рое время у меня появились пер-
вые более-менее нормальные день-
ги, открыли с одним парнем свою 
«точку». Позже начали расширять 
бизнес.

Но, как говорят, сколько волка 

ни корми… Я снова начал играть 
в футбол на любительском уров-
не, в родных Михановичах собрали 
неплохую команду. Два года подряд 
выигрывали и Кубок Минского рай-
она, и чемпионат».

Тренер в 24 года
Играть Виталию Жуковскому 

после травмы все-таки было слож-
но, поэтому он решил себя попро-
бовать в тренерской работе. И 
уже в 2010 году его заметили и 
пригласили главным тренером в 
любительскую команду «Ислочь» 
из Минского района. В то время 
парню было всего 24 года.

В скором времени под его руко-
водством «Ислочь» стала победи-
телем области, неплохо выступи-
ла в региональном кубке страны. 
Заявились во вторую лигу, потом 

был, можно сказать, сенсационный 
выход в первую лигу.

А дальше впервые в истории 
белорусского футбола «Ислочь», 
обыграв команды из Франции, 
Словакии, Боснии и Герцеговины, 
прошла отборочный раунд Кубка 
Регионов УЕФА, а в финальном 
завоевала бронзовые медали!

А чуть позже команда оказа-
лась в высшей лиге, и выступает 
там до сих пор.

Скандальный сезон
Виталий Жуковский, наверное, 

до сих пор с ужасом вспоминает 
2016 год. Тогда МВД сообщило, 
что «представитель тренерского 
штаба и игроки клуба «Ислочь» 
подозреваются в получении неза-
конного вознаграждения в сумме 10 
тысяч долларов США за проведение 

«договорного» матча с командой 
«Динамо-Брест»…»

Жуковский очень переживал, 
но от журналистов не прятался.

«Я вам честно скажу: когда 
впервые об этом услышал, у меня 
слезы в глазах стояли, – призна-
вался он. – Силовики рассказывали 
о футболистах, которые сдавали 
матч, а мне плакать хотелось. 
Хотя сначала были сомнения, я 
понимал, что те могли и блефо-
вать. Пришел в клуб, начал раз-
говаривать с «фигурантами» дела. 
И, знаете, реакция у людей была 
такая, как будто и на самом деле 
ничего не произошло. Они были 
настолько уверены в своей безнака-
занности!.. Клялись мне всем, что 
у них есть, – родными и близкими. 
Не каждый актер так сыграет на 
сцене, как играли они.

Но позже всё подтвердилось. Я 
потерял лидеров, надо было строить 
новый коллектив. Кстати, эти люди 
сами меня и просили, чтобы взял их 
в команду, и вот так они «отблаго-
дарили» тренера за его доброту и 
понимание, за то, что дал шанс… Но 
у человека ведь на лбу не написано, 
что он негодяй”.

Новые перспективы
Пост главного тренера для 

Виталия Жуковского – это огром-
ные перспективы и возможность 
по-настоящему проявить свои тре-
нерские способности.

Кстати, Жуковский известен как 
очень импульсивный и эмоциональ-
ный тренер, который никогда не 
лезет за словом в карман. Отрытый 
человек с открытой душой. Будем 
надеяться, что и футбол у БАТЭ 
будет такой же искренний.

Алесь СИВЫЙ.

Папяровае сэрца паэта
Мікола Гілевіч, «Ню». Выбраныя вершы. Мінск, выдавец Уладзімір Сіўчыкаў, 2020.

РЭЦЭНЗiЯ

Кожны, хто займаецца верша-
складаннем, ведае, што імпульсам 
для нараджэння паэтычнага тво-
ра можа паслужыць што заўгодна: 
імгненная асацыяцыя-згадка, выха-
пленае з выпадковай размовы сло-
ва, неадступная мелодыя... Але най-
перш – гэта сама мова. Менавіта з 
яе выпростваецца, нібыта з кока-
ну, мятлік лірычнага твора. Далей 
уступае ў справу прырода – яна 
вызначае, якімі адценнямі зайгра-
юць у сонечных промнях крылцы, 
як будуць спалучацца фарбы і ці 
будзе гэтае дзіўнае стварэнне пры-
цягваць да сябе ўвагу.

З вялікім хваляваннем падсту-
паеш штораз да кожнай новай кнігі 
ў сучаснай беларускай літпрасторы 
– са спадзяваннем, што вось нарэш-
це яно! На жаль, апошнім часам 
такія радасныя адкрыцці здараюц-
ца ўсё радзей.

І ўсё ж калі-нікалі адбываюц-
ца неспадзяванкі. Як у выпадку з 
кнігай, што напрыканцы мінулага 
года пабачыла свет дзякуючы 
выдаўцу Уладзіміру Сіўчыкаву. 
Аўтар – Мікола Гілевіч (адзін 
з псеўданімаў – Мікола Віч). 
Ёмістая, арыгінальная назва, што 
выклікае цэлы шэраг асацыяцый, 
– «Ню». На густоўна аформле-
най вокладцы – выява прыгожай 
дзяўчыны з доўгімі валасамі. 
Гэтая, а таксама іншыя жывапісныя 
работы мастака Аляксандра 

Ксёндзава ўдала аздобілі кнігу.
Знаўцы літаратуры, асабліва 

тыя, якія заспелі 1990-я, добра 
ведаюць аўтара і яго паэзію. Кожны 
панядзелак у Доме літаратара пад 
куратарствам галоўнага рэдакта-
ра часопіса «Першацвет» Алеся 
Масарэнкі збіралася моладзе-
вая літаратурная тусоўка, дзе 
пачаткоўцы камунікавалі, вучыліся 
адзін у аднаго. Часам туды завітвалі 
пісьменнікі старэйшага пакалення, 
якія ўжо тады ўспрымаліся мэтрамі: 
Анатоль Сыс, Вітаўт Чаропка, 
Андрэй Федарэнка. Сустрэчы 
набывалі характар нефармальных 
імправізаваных творчых семінараў. 
Мікола Гілевіч артыстычна, натхнё-
на чытаў свае паэтычныя творы. 
Ён і сам з’яўляўся супрацоўнікам 
«Першацвета», рэдагаваў яго прак-
тычна да самага закрыцця на пачат-
ку нулявых.

Творчая біяграфія Міколы 
Гілевіча без перабольшвання 
ўнікальная. «Ню» – гэта не пер-
шы ягоны зборнік. Калісьці 
ў «Першацвеце» пабачыла 
свет дэбютная «кніга ў нума-
ры» пад назвай «Горад», дзе ён 
паўстаў перад чытачом ужо цал-
кам сфарміраваным творцам. У 
прадмове да зборніка Андрэй 
Федарэнка адзначыў адукаванасць 
паэта, неардынарнасць яго асо-
бы, урбаністычную скіраванасць 
творчасці: «Філасафічнасць, 
арыгінальнасць пры выдатнай 
тэхніцы вершаскладання… моцная 
мастацкая інтуіцыя…» І не дзіўна 
– з пісьменніцкай сям’і, начытаны, 
эрудзіраваны, прафесійны пера-
кладчык з англійскай, ён ужо тады 
меў выключнае адчуванне слова, 
валодаў выдатным літаратурным 
густам.

З таго часу прамінула больш 
за два дзесяцігоддзі. Мікола 
Гілевіч цалкам прысвяціў сябе 
журналісцкай працы. З-пад яго пяра 
выйшлі сотні культуралагічных, 
краязнаўчых артыкулаў, 
журналісцкіх даследаванняў, 

інтэрв’ю, перакладаў. Матэрыялы ў 
«Настаўніцкай газеце», падпісаныя 
псеўданімам Мікола Чэмер, 
заўжды выклікалі цікавасць, 
былі своеасаблівымі візітоўкамі 
выдання. На жаль, сённяшнім 
чыноўнікам ад Мінадукацыі 
замінаюць сумленныя і дасведча-
ныя – у пашане здольнасць выслу-
жыцца, апынуцца ў патрэбны час 
у патрэбным месцы. «Служить бы 
рад, прислуживаться тошно…» – 
усе мы памятаем крылаты выраз 
Чацкага. У выніку люзаблюды ад 
журналістыкі літаральна выпхнулі 
Міколу Гілевіча з выдання, яко-
му ён аддаў лепшыя духоўныя і 
інтэлектуальныя сілы.

І ўвесь гэты час дзесьці там, 
у глыбіні, у зацятай унутранай 
эміграцыі, затоена і адасоблена 
ад тлумнага наваколля жыў Паэт. 
Магчыма, толькі нешматлікія 
сябры ведалі, што Мікола ніколі не 
кідаў пісаць вершы. Падобна, ней-
кая ўнутраная сціпласць замінала 
яму прэзентаваць свае творы – 
вельмі рэдка з’яўляліся падборкі ў 
перыёдыцы.

Калісьці ён напісаў: «Дзе была 
паэзія – там яе няма…» Падаецца, 
што новы зборнік – спроба абвер-
гнуць гэтае выказванне, даказаць 
чытачам, а найперш самому сабе, 
што сапраўдная паэзія не знікае, 
яна толькі пераходзіць у іншыя 
іпастасі, а зменлівы час напаўняе 
яе нечаканымі вобразамі і сэнсамі.

Ёсць у яго радкі, у якіх па 
сутнасці закладзена не толькі твор-
чае крэда, але і аўтарскі мастацкі 
метад:

Я вывернуў вочы свае навыварат.
Я паглядзеў унутр.
Шукайце – не знойдзе-

це ў творчасці Міколы Гілевіча 
бравурнасці і аптымізму. Ён успры-
мае рэчаіснасць праз прызму тры-
вожных прадчуванняў, асуджанасці 
на смутак, настальгію:

Зачарпну вады я, а дастану месяц.
Зазірну я ў студню, а пабачу 

змрок…

Менавіта такое алегарыч-
нае ўспрыняцце ўласнай душы 
– як бяздоннай цёмнай студні, 
дзе хаваюцца пачвары і здані, – 
суправаджае аўтара цягам усяго 
зборніка. Лірычны герой нібыта 
спрабуе выблытацца з павуціння 
навязлівых думак і нядобрых 
знакаў. І адначасова ён не прымае 
кампрамісаў:

Паэзію трэба слухаць поўсцю,
прымаць або не прымаць зусім.
Іначай яна адпомсціць
табе і вакол усім.
Мастацкі сусвет Міколы 

Гілевіча абарочваецца вакол дзвюх 
асноўных тэм: Эрас і Танатас, кахан-
не і смерць. («Паўтараюся ў тэмах. 
А тэмы – нібы гематомы»). Назва 
кнігі набывае цікавую канатацыю 
не толькі ў эратычным ключы ці 
ў значэнні «распранутасці», край-
няй ступені адкрытасці душы, але 
і як метафара чалавечай адзіноты 
ад нараджэння да скону. Для 
многіх вершаў характэрны матыў 
закальцаванасці быцця, а шмат 
якія радкі па вобразнасці могуць 
прэтэндаваць на афарыстычнасць: 
«Пачынаецца ўсё з пясочніцы 
і заканчваецца ўсё пяском…»; 
«Жыццё пражыць – згубіць вясло ў 
трысці…».

Архітэктоніка зборніка выбу-
давана вакол трыадзінства, якое 
сімвалізуюць тры грацыі, тры каха-
ныя ў жыцці аўтара. Гранічна шчы-
ры лірычны герой чакае гэткай жа 
шчырасці і ад абранніцы. Жанчына 
для аўтара – не толькі Муза, праз 
сваё пачуццё ён спасцігае таямніцы 
светабудовы.

Нашае каханне – беларуская  
                        Саграда Фамілія,

Я – твой Гаўдзі. Ты – мая 
                              Каталонія.

Я любіў усе твае шчылінкі.
Ты кахала мяне, мной палоненая.
Нягледзячы на відавочную 

абазнанасць аўтара ў сусветнай 
літаратуры і бездакорнае валоданне 
лірычнымі формамі, Мікола Гілевіч 
– творца выключна стыхійны. Яму 

часам цяжка кантраляваць свае 
эмацыйныя зрухі, што яскрава бач-
на па радках, якія нібыта выцяка-
юць наўпрост з душы. У паэзіі ён 
дазваляе сабе ўсё, таму шмат якія 
радкі ў зборніку сваёй эпатажнас-
цю здольныя шакіраваць, вывесці 
чытача з раўнавагі. Адплата за гэта 
– немінучая:

Так і жывеш з душою разарванай,
ужо не чалавек, яшчэ паэт.
Нельга ўвесь час жыць у 

напятым стане. Але інакш існая 
паэзія і не ствараецца. Мо таму 
паэты часам і прыдумляюць гэт-
кае «суіцыдапрагнае каханне», 
неўсвядомлена даводзяць сябе 
да крайняй ступені нервовага і 
псіхалагічнага знясільвання, каб, 
стоячы на мяжы, прамовіць:

Я – 
паміж
мужчынам і жанчынай –
адчуваю болей, чым яны…
Агаломшаны амбівалентнасцю, 

бязлітаснасцю быцця, якое ён 
успрымае як «суцэльнае гета без 
магчымасці выкупіцца», аўтар 
адчайдушна ўскліквае:

Папяровае маё сэрца,
ты адкуль, ты адкуль,  

                       ты адкуль?
Нездарма кажуць, што паэзія 

– гэта стан душы. Менавіта душы, 
а не розуму. Немагчыма стварыць 
неардынарны верш, кіруючыся 
адно інтэлектам, – вопытнае чытац-
кае вока заўжды прыкмеціць пад-
ман. Не выратуюць ні алітэрацыі і 
алюзіі, ні выкшталцоныя рыфмы, 
ні слоўная эквілібрыстыка. Мятлік 
не вылузнецца з кокану і загіне ў 
зародку.

«Ню» Міколы Гілевіча – 
сапраўды адметная з’ява ў сучаснай 
беларускай паэзіі, якая ў чарговы 
раз засведчыла, што дзеля таго, 
каб застацца ў літаратуры, не трэ-
ба штогод выдаваць па зборніку. 
А Паэт, аднойчы з’явіўшыся на 
свет, ужо не знікне – абавязкова 
адродзіцца з попелу.

Янка ЛАЙКОЎ.

Мінус яшчэ адзін чэмпіянат
Першынство свету па сучас-

ным пяцібор’і, якое павінна было 
прайсці 7–13 чэрвеня гэтага года, у 
Мінску не адбудзецца.

Міжнародны саюз сучасна-
га пяцібор’я паведаміў, што ён 
“уважліва сачыў за развіццём пад-
зей у Беларусі ў апошнія месяцы 
і ацэньваў, ці магчыма правесці 
чэмпіянат свету ў Мінску”.

У выніку выканкам прагаласаваў 
за перанос спаборніцтваў з бела-
рускай сталіцы “з-за росту 

занепакоенасці, што цяперашняя 
нестабільнасць у Беларусі можа 
паставіць пад пагрозу паспяховае 
правядзення першынства”.

Чэмпіянат свету пройдзе ў тыя 
ж даты, але ў іншым месцы, якое 
будзе вызначана пазней.

Нагадаем, што раней Мінск 
пазбавіўся права на правядзенне 
чэмпіянату свету па хакеі 2021 года. 
За адмену спаборніцтваў выступіў 
Беларускі фонд спартыўнай салідарнасці.

Віктар ШПАК.


